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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

بالا بردن کف
ماراتن تعيين دستمزد براي سال 1401 سرانجام 
به پايان رسيد و طرفين كارگري و كارفرمايي روي 
رقم 57 درصد افزايش دستمزد در سال آينده توافق 
كردند. اين رقم اما با اعتراض برخي اقتصاددانان و 
كلي جامعه  -به طور  بازرگاني  اتاق  اعضاي  البته 
كارفرمايي- مواجه شده است. آيا اين ميزان افزايش 
دستمزدها در سال آينده، خطر تعديل كارگران را 
افزايش مي دهد؟ آيا نظام توليدي كشور كه در ركود 
اين ميزان  به پرداخت  قادر  به سر مي برد،  تورمي 

افزايش دستمزد هست؟... 
۰۴

 گزارش

شانس بازار بورس
و  سهامداران  مطالبات  اصلی ترين  از  يکی 
بازار  خيز  و  افت  پر  سال  سه  در  كارشناسان 
اصلاح  يا  حذف  تاكنون(   ۹7 سال  سرمايه)از 
»دامنه نوسان« است. آنها معتقدند دامنه نوسان 
را  سهامداران  كه  شده  سرعت گيری  به  تبديل 
آزار می دهد. البته نبايد اين نکته را فراموش كرد 
كه به طور كلی دامنه نوسان، ابزاری برای كنترل 
بازار سهام است. مفهومی كه  نوسان های شديد 
برای حمايت از سهامداران خرد و مبتدی طراحی 

شده است. ..
۰۷

مخصمهسرمایهگذاری
از اين تعبير  از "مخصمه سرمايه گذاری" خارج كند.  بايد كشور را  با سرمايه گذاری در زيرساخت ها  دولت 

 سرمايه گذاری در زيرساخت ها را دكترمسعود نيلی در سمينار آينده اقتصاد ايران و چالش های سرمايه گذاری در سال 
1401 كه از سوی اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد، مطرح كرد و افزود: اگر رشد يک كشور ناشی از سرمايه گذاری باشد، 
رشد پايداری نيست؛ در مقابل اما، رشد حاصل از تکنولوژی، رشد پايدار است و به اين لحاظ در كشور های پيشرفته 
معمولا منبع رشد بررسی می شود. نيلی تاكيد كرد: مداخلات دولت در قيمت گذاری خود به عنوان عامل تخريب 

سرمايه گذاری محسوب می شود و بنابراين مقدمه رشد اقتصادی كاهش تورم است؛

گزارش

۰2
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نايب رئيس كميسيون معادن اتاق بازرگانی اصفهان با تأكيد بر نياز ساليانه 1.5 ميليارد دلار 
برای واردات ماشين آلات معدنی، گفت: متأسفانه ميانگين واردات سه سال گذشته حدود 
100 ميليون دلار بوده كه اين امر موجب اختلاف قيمت بسيار ماشين آلات داخلی و وارداتی 
و به صرفه نبودن خريد ماشين آلات داخلی شده است.   سيد رسول رنجبران اظهار كرد: با 
وجود دارا بودن بيش از ۶4 ماده معدنی در ايران، متأسفانه معادن و صنايع معدنی ما سهم 

كمتر از ۲ درصدی در توليد ناخالص ملی دارند.

يکی از ضعف   های عمده ايران در بخش گردشگری در عدم به روزرسانی اعلام آمار 
گردشگری در مراكز آماری معتبر است. بر اساس آخرين آمار مستند و منتشر شده در 
وزارت گردشگری تعداد گردشگران ورودی در سال ۹۶ حدود 5 ميليون نفر بوده كه نسبت 
به مدت مشابه سال قبل آن حدود 4 درصد رشد داشته است. اما پس از اين تاريخ آمار 
مستند و معتبری وجود ندارد. بنابراين، يکی از موانع رشد و توسعه گردشگری كشور را 

می توان در ضعف آماری ايران دانست. 

GDP خاموشی آماری در بازار گردشگریسهم کمتر از 2درصدی معدنی در
اقتصاد اصفهان

     گزارش

رشد 5.1 درصدی
اقتصاد ایران

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل  نوسان:   
اصفهان از ثبت هشت اثر میراثی ناملموس در نشست شورای ملی 
ثبت آثار کشور خبر داد که با اکثریت آرا به تصویب رسیده است. 
علیرضا ایزدی افزود: پرونده های فرستاده شده از استان اصفهان 
به شورای ملی ثبت آثار کشور جزو پرونده های برتر شناخته شده 
و مورد تشویق این شورا قرار گرفته است. وی اظهار داشت: مهارت " 
پخت گز " به عنوان یکی از اصلی ترین و پرطرفدارترین سوغات شهر 
تاریخی اصفهان است. آیین مذهبی طوق شیخ رضای کاشان، پخت 
کباب سیخ انجیلی نجف آباد، پخت غذای پتل پلوی خوانسار، پوشش 
چادر سفید بانوان در ورزنه، آیین مذهبی چاوشی خوانی ماه محرم 
کاشان، کاشت، داشت و برداشت محصول زردک در آران و بیدگل و 
نمایش آیینی رقص اسب چوبی روستای حسین آباد آران وبیدگل 
که درمراسم شادی برپا می شود از جمله دیگر میراث ناملموس ثبت 
شده استان اصفهان هستند. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی 

است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

زاینده رود یک موضوع ملی است
سد  اينکه  بر  تأكيد  با  اصفهان  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
زاينده رود و درياچه آن متعلق به اصفهان است و سال ها برای آن هزينه 
كرده ايم و سند رسمی داريم، گفت: معتقديم مشکل زاينده رود يک موضوع 
ملی محسوب می شود و مطالبه استان اين است كه رديف بودجه برای آن 
ديده شود. مهران زينليان اظهار كرد: برای احيای زاينده رود هدف ما جاری 
شدن آب است كه برای رسيدن به اين هدف، پنج محور اصلی و ۲5 زيرمحور 
مشخص شده و به جد پيگير عملی شدن آن هستيم. معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری اصفهان با اشاره به اينکه در مديريت فعلی با رويکرد جديد 
دانشگاهی در پی رفع مشکل هستيم، تأكيد كرد: در نظر داريم اقدامات قبلی 
انجام شده در راستای رفع مشکل آب زاينده رود را جمع بندی كنيم و با رويکرد 
جديد كه دانشگاهی و استفاده از مطالعات علمی است، برای رفع آن بکوشيم. 
وی با تأكيد بر اينکه همه مديران به ميدان آمده ايم تا مشکلات را رفع كنيم، 
گفت: پای كار ايستاده ايم و نمی خواهيم شعاری برخورد كنيم، در نظر داريم 
بتوانيم گام های بلند برداريم. وی گفت: برای كشت دوم يک روال مشخص 
مصوب شده كه براساس آن تصميم گيری می شود و ميزان بارندگی ها بر روی 
آن اثرگذار است و براساس حجم پشت سد و پيش بينی های آينده شرب كه 
خط قرمز ما است، تصميم گيری می كنيم. به گفته وی خوشبختانه در حال 
حاضر با عزمی كه در كشور ايجاد شده و عزم قوی كه در استان شاهد آن 
هستيم در تلاشيم اتفاقات خوبی رخ دهد و حريم قانونی زاينده رود برای همه 

مورد استفاده شود.

مازوت سوزی نیروگاه 
تا هفته آینده ادامه دارد

سخنگوی صنعت برق استان اصفهان گفت: مازوت سوزی نيروگاه شهيد 
محمد منتظری تا هفته آينده ادامه داد و با توجه به گرم شدن هوا، از هفته 
آينده با تأمين سوخت گاز اين نيروگاه، سوخت مازوت از چرخه توليد اين 
واحد صنعتی حذف می شود. سيد محمدرضا نوحی، درباره وضعيت استفاده از 
سوخت مازوت در نيروگاه های اصفهان، اظهار كرد: با توجه به افزايش مصارف 
گاز در بخش خانگی طی فصل زمستان، برای جلوگيری از قطعی گاز اين 
بخش، محدوديت های تأمين گاز به صنايع اعمال شد. وی افزود: با توجه 
به اينکه نيروگاه ها نيز جزو صنايع محسوب می شوند، بنابراين اين بخش نيز 
همانند صنايع فولادی با محدوديت گاز مواجه شدند. سخنگوی صنعت برق 
استان اصفهان گفت: براين اساس شورای عالی امنيت ملی كشور تصميم 
گرفت تا نيروگاه هايی كه قابليت استفاده از سوخت مازوت را دارند، از اين 
سوخت استفاده كنند تا بنابر اين مجوز مردم در زمستان با مشکل قطعی 
برق مواجه نشوند. وی توضيح داد: در اصفهان نيز تنها نيروگاه شهيد محمد 
منتظری امکان استفاده از سوخت مازوت را برای توليد برق داشت. نوحی با 
بيان اينکه نيروگاه شهيد محمد منتظری ظرفيت توليد 1۶00 مگاوات برق 
را دارد، گفت: ابتدای شروع اين تصميم چهار واحد ۲00 مگاواتی اين نيروگاه 
با ظرفيت 75 درصد خود از سوخت مازوت استفاده كردند، اما در ماه اخير 
تنها يک واحد با ظرفيت 150مگاوات از سوخت مازوت استفاده می كند. وی 
تصريح كرد: مازوت سوزی نيروگاه شهيد محمد منتظری تا هفته آينده ادامه 
داد و با توجه به گرم شدن هوا، از هفته آينده با تأمين سوخت گاز اين نيروگاه، 

سوخت مازوت از چرخه توليد اين واحد صنعتی حذف می شود.

استان اصفهان 
رتبه سوم نزاع در کشور

مديركل پزشکی قانونی اصفهان گفت: اين استان در جايگاه سوم ميزان پرونده 
نزاع پزشکی قانونی كشور قرار دارد. منصور فيروز بخت افزود: تهران و خراسان 
رضوی پيش از استان اصفهان بيشترين پرونده را در موضوع نزاع دارند. وی با 
بيان اينکه امسال بيش از ۳۶ هزار معاينه جسمی در پزشکی قانونی اصفهان 
در خصوص نزاع انجام شده است، اظهارداشت: بالغ بر 1۲ هزار مورد از اين 
آمار مربوط به زنان و ۲۳ هزار مورد آن مربوط به مردان بوده است. مديركل 
پزشکی قانونی اصفهان ميزان معاينات سال گذشته اين پرونده را افزون بر ۳۹ 
هزار مورد اعلام كرد و اذعان داشت: مقايسه افزايش يا رشد پرونده ها در پايان 
سال بايد انجام شود كه در آمار ۹ ماهه رشد چهار درصدی داشته است. به 
گفته وی، ۳4 درصد از مراجعات سرپايی پزشکی قانونی استان اصفهان مربوط 
به نزاع است كه بيشترين فراوانی را در بين ديگر معاينات دارد. فيروزبخت 
يادآورشد: نوع ابزار استفاده در نزاع و علت آن برای پزشکی قانونی مشخص 

نيست و آماری در اين خصوص نداريم.

ثبت ملی
 هشت میراث ناملموس

نيلی، با بيان اينکه عوامل متعددی در شکل دادن 
به آينده نقش دارند و من در اين سمينار تنها 
موضوع سرمايه گذاری را انتخاب كرده ام، اظهار 
كرد: برآيند آنچه در اقتصادی در جهت مثبت و 
سازنده اتفاق می افتد، رشد اقتصادی است. وی 
تصريح كرد: البته رشد اقتصادی بايد در يک 
دوره طولانی مدت اتفاق افتد تا در جهت رفاه 
مردم حركت كند و به نوعی هر هدف كه برای 
رفاه مردم مدنظر ما است، همچون بهبود فقر و ... 
منوط به رشد اقتصادی است. عضو هيئت علمی 
دانشکده مديريت و اقتصاد دانشگاه صنعتی 
شريف با بيان اينکه رشد اقتصادی يک پديده 
طولانی مدت است، گفت: رشد اقتصادی به 
رشد بهره وری و عوامل توليد برمی گردد كه رشد 
عوامل توليد نيز موجب رشد موجودی سرمايه 
و رشد نيروی كار می شود. وی تاكيد كرد: اگر 
رشد ناشی از سرمايه گذاری باشد، رشد پايدار 
نيست، اما رشد حاصل از تکنولوژی، رشد پايدار 
است و در كشورهای پيشرفته معمولا منبع رشد 
بررسی می شود. وی تاكيد كرد: بدون شک اگر 
توافقی صورت گرفت و منابع ارزی به كشور 
بازگشتند اين منابع بايد صرف سرمايه گذاری 

شود، نه صرف منابع جاری مملکت.

سرمایه گذاری
موتور رشد اقتصاد ایران

نيلی با بيان اينکه متاسفانه در اقتصادی ايران 
نيروی كار هيچ گاه عامل رشد نبوده است و از 
سوی ديگر عامل بهره وری نيز در رشد اقتصادی 
ما نقش نداشته است، اظهار كرد: آنچه موتور 
رشد در اقتصاد ايران طی ساليان گذشته بوده، 
سرمايه گذاری است. وی با توضيح اين موضوع 

گفت: در اقتصاد متغيری به نام موجودی سرمايه 
كه مثل ساختمان و خط توليد يک كارخانه 
وجود دارد، بنابراين اگر مقدار سرمايه گذاری ما از 
استهلاک سرمايه كمتر باشد، موجودی سرمايه 
گذاری ما كمتر می شود، اما اگر سرمايه گذاری 
اين موجب رشد  باشد،  بيشتر  از استهلاک 
خواهد شد. اين اقتصاددان با بيان اينکه يکی از 
دلايل رشد اقتصاد ايران در دهه چهل شمسی 
مربوط به رشد سرمايه گذاری بوده است، افزود: 
طی  ايران  سرمايه  موجودی  رشد  متوسط 
۲0 سال از سال دهه 70 تا ۹0  ۳.۸ درصد بوده 
است، اما با وجودی كه در اين سال ها موجودی 
سرمايه اقتصاد ايران زياد شده، اما همچنان 
رشد اقتصادی ايران حدود ۳.۸ درصد باقی 
مانده است. وی با بيان اينکه رشد سرمايه گذاری 
ايران تا قبل از دهه ۹0 حدود ۶.۲ درصد بود، اما 
در دهه ۹0 شمسی رشد سرمايه گذاری كشور 
به منهای ۶.۸ درصد كاهش يافت و مقدار 
نزولی داشت.  سرمايه گذاری در كشور سير 
عضو هيئت علمی دانشکده مديريت و اقتصاد 
دانشگاه صنعتی شريف تصريح كرد: در دهه ۹0 
رشد موجودی سرمايه ايران نزولی شده است و 
بين سال های ۹7 و ۹۸ اين عدد از صفر پايين تر 
آمده و رشد منفی شده است، به اين معنا كه 
ميزان سرمايه گذاری از ميزان استهلاک كمتر 
بوده است. وی با بيان اينکه متاسفانه از 1۳۹۲ به 
بعد رشد ماشين آلات در اقتصاد ايران به پايين 
رسيده و به جای وارد كردن ماشين آلات جديد، 
ماشين آلات فرسوده تر شده اند و از سوی ديگر 
موجودی سرمايه ساختمان ها از ماشين آلات 
بيشتر شده است كه به طور قطع اين تركيب 

نمی تواند موجب رشد اقتصادی شود.

کمرنگی سرمایه گذاری
در نفت و گاز

نيلی با اشاره به اينکه سرمايه گذاری در ايران در 
بخش نفت و گاز، بخش صنعت، مستقلات و در 
بخش خدمات و كشاورزی است، اظهار كرد: 
اگرچه بخش نفت و گاز در اقتصاد ايران بسيار 
مهم و پربازده است، اما از سال ۸۸ به بعد رشد 
موجودی سرمايه نفت و گاز در اقتصاد ايران 
كاهش و نقش آن كمرنگ شده است. وی ادامه 
داد: از سوی ديگر رشد موجودی صنعت از سال 
۹1 منفی شده است كه نشان می دهد ظرفيت 
صنعت در اقتصاد ايران كاهش يافته است و 
همچنين رشد كشاورزی منفی شده است، البته 

رشد بخش خدمات هنوز منفی نشده است.
 عضو هيئت علمی دانشکده مديريت و اقتصاد 
دانشگاه صنعتی شريف با اشاره به اينکه در 
سال های دهه ۹0 رشد اقتصادی كشور 1.5 
درصد بوده است، تاكيد كرد: با اين شرايط اگر 
اينکه می گوييم دهه ۹0، دهه از دست رفته است 
با تداوم اين شرايط اگر فکر و چاره ای نکنيم، دهه 
بعدی شرايط بدتر خواهد بود. وی با طرح اين 
سوال كه آيا اين مسير مختوم است و يا امکان 
تغيير در مسير در اقتصاد ايران وجود دارد؟ 
پاسخ داد: با تغييراتی می توان از مخمصه رشد 
خارج شويم، متاسفانه امروز ما گرفتار شرايطی 
هستيم كه ما را به سمت فقير شدن می برد و تا 
زمانی كه عامل سرمايه گذاری در اقتصاد ايران 
تغيير نکند، به طور قطع تا 10 سال آينده شرايط 
نامناسب تری خواهيم داشت. نيلی تصريح كرد: 
رشد موجودی سرمايه در اقتصاد منفی است و 
اين موجب رشد منفی اقتصاد شده است. وی 
با طرح دو سناريو رشد ۲ درصد و 4 درصدی 

برای اقتصاد ايران تا سال 1410 و اينکه برای 
رسيدن به هر يک به چند درصد سرمايه گذاری 
نياز داريم، گفت: اگر بخواهيم طی يک دهه به 
4 درصد رشد دست يابيم نيازمند بالای 1۲ 
درصد سرمايه گذاری و برای رسيدن به رشد ۲ 
درصدی به بالای 7 درصد رشد سرمايه گذاری 
نياز داريم كه البته رسيدن به اين اعداد سخت 
است، اما برای فرار از اين مسير مختوم بايد از 

اين فضا خلاص شويم.
عضو هيئت علمی دانشکده مديريت و اقتصاد 
دانشگاه صنعتی شريف گفت: متاسفانه در 
اقتصاد ايران كيفيت و كميت سرمايه گذاری 
كاهش يافته است. وی گفت: برای رها شدن 
از اين شرايط اگر صادرات نفت در ايران بيشتر 
از يک ميليون بشکه در روز افزايش يابد و 
درآمد حاصل از آن كه بين ۳0 تا ۳5 ميليارد 
دلار منابع ارزی جديد است را به اقتصاد كشور 
تزريق كنيم بايد در مواجه با اين عدد تصميم 
درستی بگيريم. نيلی توضيح داد: مثلا در 
يک تصميم اگر به دليل فشارهای اقتصادی 
به مردم طی اين سال ها، اين عدد بين مردم و 
به نوعی در سياست مصرفی توزيع شود، اين 
موجب رشد نخواهد شد، اما اگر در تصميمی 
همين عدد را ماشين آلات مورد نياز كشور 
سرمايه گذاری كنيم، ساختار موجودی سرمايه 
در كشور را افزايش خواهد يافت و به نوعی 
قدرت موجودی سرمايه كشور افزايش می يابد. 
وی با تاكيد بر اينکه نبايد اين درآمدها را در 
بودجه جاری كشور هزينه كنيم، گفت: دولت 
با سرمايه گذاری در زيرساخت ها بايد كشور را از 
مخصمه سرمايه گذاری بيرون آورد و اگر توافقی 
صورت گرفت و منابع ارزی به كشور اضافه شود، 
بايد صرف سرمايه گذاری شود نه صرف منابع 
جاری مملکت. اين اقتصاددان اضافه كرد: نکته 
دوم اينکه برای احيای رشد در اقتصاد كشور 
و رشد منابع سرمايه گذاری، به ميزان يک 
ميليون بشکه به ظرفيت صادرات اضافه كنيم و 
اين هدف قابل تحقق است و اگر اين دو اتفاق 
بيفتد می توان با افزايش رشد 1۲ درصدی 
سرمايه گذاری به رشد اقتصادی 4 درصد طی 

يک دهه برسيم. 
وی البته با اعتقاد بر اينکه برای افزايش رشد 
نيازمند افزايش بهره وری هستيم، تصريح كرد: 
از محل صرفه جويی انرژی می توانيم طی 10 
سال به ۲ درصد رشد اقتصادی دست يابيم. به 
اعتقاد نيلی، اقتصاد ايران با دشواری و تغييرات 
زياد می تواند به سمت رشد شايد 5 درصدی 

طی يک دهه دست يابد.
 البته موانع تغييرات بزرگ در اقتصاد ايران 
نخست فساد، دوم جهل و سوم ضعف است. 
وی تاكيد كرد: اقتصاد ايران به اندازه كافی در 
جای خطير قرار گرفته و نيازمند آمادگی بزرگ 
برای ايجاد تغييرات است. اين استاد اقتصاد با 
بيان اينکه بی ثباتی اقتصاد كلان، مضرترين 
عامل برای سرمايه گذاری است، گفت: مديريت 
اقتصاد كلان بايد ثبات ايجاد كند و به طور قطع 
با تورم بالا نمی توان به رشد اقتصادی برسيم. 
وی افزود: وقتی تورم بالا می رود مداخلات 
دولت در قيمت گذاری خود به عنوان پديده و 
عامل تخريب سرمايه گذاری می شود، بنابراين 
اكنون مقدمه رشد اقتصادی كاهش تورم است.

دولت با سرمایه گذاری در زیرساخت ها باید کشور را از مخصمه سرمایه گذاری بیرون آورد. این تعبیر 
از سرمایه گذاری در زیرساختها را دکترمسعود نیلی در سمینار آینده اقتصاد ایران و چالش های 
سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱ که از سوی اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد، مطرح کرد و افزود: اگر رشد یک 
کشور ناشی از سرمایه گذاری باشد، رشد پایداری نیست؛ در مقابل اما، رشد حاصل از تکنولوژی، رشد پایدار است و به 
این لحاظ در کشور های پیشرفته معمولا منبع رشد بررسی می شود. نیلی تاکید کرد: مداخلات دولت در قیمت گذاری 
خود به عنوان عامل تخریب سرمایه گذاری محسوب می شود و بنابراین مقدمه رشد اقتصادی کاهش تورم است؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

مخصمهسرمایهگذاری
اقتصاد ایران نیازمند آمادگی برای ایجاد تغییرات بزرگ است

 نوسان: بر اساس گزارش مرکز 
آمار ایران، پنجمین رشد مثبت 
متوالی اقتصاد در پاییز۱۴۰۰ ثبت 
شد. رشد اقتصادی سومین فصل 
سال جاری ۹/ ۳درصد ثبت شد 
که این رقم برای بهار ۵/ ۷درصد 
اعلام  ۴درصد  تابستان  برای  و 

شده بود. 
مركز آمار آخرين ارقام رشد اقتصادی نه 
ماهه اول سال 1400 را اعلام كرد كه 
بر اساس آن اقتصاد ايران در سه فصل 
گذشته به صورت حقيقی )تورم دررفته( 
۳.۸ درصد رشد داشته كه اين رشد با 
در نظر گرفتن ارقام نفتی به 5.1 درصد 
رسيده است. تركيب اقلام تشکيل دهنده 
توليد ناخالص ملی نشان می دهد كه عمده 
رشد مذكور مديون بخش نفتی بوده كه 
در كنار بخش خدمات و ساختمان رونق 
نسبی در سال 1400 ايجاد كرده است. 
پيشران اصلی رشد مذكور مصرف بخش 
خصوصی، صادرات كالا و خدمات و در 

نهايت مصرف بخش دولتی بوده است. 
به نظر می رسد رونق نسبی در نه ماهه 
اول امسال كاملا تحت تاثير درآمدهای 
كرونا  دوران  از  اقتصاد  خروج  و  نفتی 
قرار گرفته كه نمود اولی را در سهم 1.۳ 
درصدی بخش نفتی به صورت مستقيم و 
تاثير غير مستقيم آن بر بخش خدمات و 
ساختمان مشاهده می شود و نمود عامل 
در سهم ۶ درصدی مصرف  نيز  دومی 
بخش خصوصی در اقتصاد ديده می شود.

حساب هاي  نتايج  آخرين  اساس  بر 
محصول  ايران،  آمار  مركز  فصلي  ملي 
ناخالص داخلي)GDP( به قيمت ثابت 
سال 1۳۹0 در نه ماهه سال 1400 به 
رقم 54۹7 هزار ميليارد ريال با نفت و 
47۲0 هزار ميليارد ريال بدون احتساب 
نفت رسيده است، در حاليکه رقم مذكور 
در مدت مشابه سال قبل با نفت 5۲۳1 
هزار ميليارد ريال و بدون نفت 454۶ هزار 
ميليارد ريال بوده كه نشان از رشد 5,1 
درصدي محصول ناخالص داخلي با نفت 
و ۳.۸ درصدي محصول ناخالص داخلي 

بدون نفت در نه ماهه سال 1400 دارد.
نتايج مذكور حاكي از آن است كه در نه 
ماهه سال 1400 رشته فعاليت هاي گروه 
كشاورزي رشد منفی ۳,۹، گروه صنايع و 
معادن 7.1 درصد )شامل : استخراج نفت 
خام و گاز طبيعي 1۳.4، ساير معادن ۲.5-
، صنعت ۳.4، انرژي 5.1 و ساختمان ۶.۳ 
درصد( و گروه خدمات 5.1 درصد نسبت 
به نه ماهه سال 1۳۹۹، رشد داشته است.

محاسبات فصلي در مركز آمار ايران در 
از 4۲  متشکل  اصلي  بخش  قالب 1۸ 
بندی  طبقه  مبنای  بر  فعاليت  رشته 
بر  كه  مي شود  انجام    ISIC.Rev4
زير  شامل  كشاورزي  گروه  اساس  اين 
دامداري،  باغداري،  و  زراعت  بخش هاي 
ماهيگيري، گروه صنايع  و  جنگل داري 
و معادن شامل زير بخش هاي استخراج 
استخراج  طبيعي،  گاز  و  خام  نفت 
ساير معادن، صنعت، تأمين آب، برق و 
گاز طبيعي و ساختمان مي باشد و گروه 
عمده  بخش هاي  زير  شامل  خدمات 
خدماتي  هاي  فعاليت  فروشي،  وخرده 
مربوط به تأمين جا و غذا، حمل ونقل، 
ارتباطات،  و  اطلاعات  پست،  انبارداري، 
فعاليت های مالی و بيمه،مستغلات، كرايه 
ودامپزشکی،اداره  وكار  كسب  وخدمات 
آموزش،  شهري،  وخدمات  امورعمومي 
سلامت  به  مربوط  هاي  فعاليت 
ساير و  اجتماعی  مددكاری  و  انسان 

شخصي  اجتماعي،  عمومي،  خدمات 
وخانگي است.

 نوسان : در جلسه ســتاد تنظيم بــازار، 
درباره سياســت های دولت برای مديريت 
بازار شــب عيد و  مــاه مبــارک رمضان 

تصميم گيری شد. 
در اين جلســه در مورد قيمــت كالاهای 
اساسی مردم در شــب عيد و  ماه مبارک 
رمضــان تصميماتی اتخاذ شــد. مهدی 
نجف پور رئيس انجمن ملــی حمايت از 
حقــوق مصرف كنندگان گفــت: در اين 

جلســه موضوع بازار ســيب زمينی مورد 
بررســی قرار گرفت. قرار بود طی دو هفته 
گذشــته با تعاملات صورت گرفته ميان 
توليدكنندگان و تشکل ها و اتاق بازرگانی 
اقدامات لازم برای تامين نياز بازار صورت 
گيرد اما متاسفانه اين موضوع محقق نشد. 
وی افزود: در اين جلســه مقرر شــد تمام 
اقدامات لازم جهت توزيع سيب و پرتقال 
شب عيد توســط وزارت جهادكشاورزی 

انجام شــود. البته هنــوز قيمت مصوب 
ســيب و پرتقــال تعييــن نشــده اما ما 
پيشنهاد كرده ايم ۳0 درصد كمتر از قيمت 
خرده فروشی ها باشد.  نجف پور در ادامه به 
تغييرات قيمت خرما نيز اشاره كرد و گفت: 
متاسفانه خرما نيز با يک شيب ملايم روند 
افزايشی را طی می كند، به نحوی كه قيمت 
خرمای بوشهر نسبت به قيمت تهران نصف 
است. بايد اين اختلاف قيمت برطرف شود؛ 

به همين منظور مقرر شــد تا مکانيزمی 
برای توزيــع خرماهای موجــود در انبار 
بوشهر صورت گيرد تا با توزيع اين كالا به 
اســتان های متقاضی مديريت بــازار اين 
كالا نيز در ماه مبارک رمضان انجام شود.  
به گفته وی در رابطه با گوشت گوسفندی 
وارداتی نيز قرار شــده 10 هزار تن واردات 
داشــته باشــيم تا تنظيم  بازار شب عيد 

صورت گيرد. 

برای مدیریت بازار شب عید و  ماه مبارک رمضان تصمیم گیری شد؛

جدیدترین تصمیم ستاد تنظیم  بازار

در سمینار "آینده اقتصاد ایران و چالش های سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۱" مطرح شد؛
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امور  هماهنگي  رییس  نوسان:   
مناطق سازمان فرهنگی، اجتماعی 
اصفهان  شهرداری  ورزشی  و 
 ۳۰ واگذاری  فراخوان  جزییات 
مجموعه فرهنگی را تشریح کرد.

مشاركت  فراخوان  درباره  نظری  حامد 
مردمی در اداره تعدادی از مراكز فرهنگی و 
كتابخانه های متعلق به شهرداری اصفهان 
مجموعه های  اين  واگذاری  كرد:  اظهار 
فرهنگی از سال 1۳۸5 آغاز شده است. 
تاكنون 7۲ مركز به مردم واگذار شده و در 
اين مرحله از فراخوان نيز ۳0 فرهنگسرا، 
كتابخانه و سالن مطالعه طی فرآيندی به 
افراد حقيقی و حقوقی واگذار می شود. 
وی با اشاره به زمان شركت در اين طرح 
گفت: متقاضيان از روز 14 اسفندماه به 
مدت ۹ روز فرصت يافته اند با مراجعه به 
اداره امور قراردادهای سازمان فرهنگی، 
اصفهان  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی 
مجموعه  بهمن،   ۲۲ خيابان  در  واقع 
اداری اميركبير، پاكت فراخوان را دريافت 
كنند كه در اولين روز با استقبال گسترده 

شهروندان مواجه شديم.
سازمان  مناطق  امور  هماهنگی  رئيس 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
اصفهان بيان كرد: روز ۲۲ اسفند ساعت 
كه  است  فراخوان  مهلت  آخرين   14
تعيين  زمان  در  بايد  شركت كنندگان 
شده به صورت حضوری مدارک لازم را 
با  در اختيار سازمان قرار دهند. نظری 
اشاره به شرايط افراد حقيقی و حقوقی 
شركت كننده در اين طرح  ادامه داد: افراد 
حقيقی بايد تحصيلات و سابقه فعاليت در 
حوزه فرهنگی از جمله اداره فرهنگسرا، 
كتابخانه و ... را داشته باشند، همچنين 
خانواده  يک  درجه  اعضای  و  افراد  اين 
شهرداری  يا  دولت  كارمند  نبايد  آن ها 
باشند. وی تصريح كرد: متقاضيان بايد 
نسبت به منطقه مورد نظر و مکانی كه 
شده  واقع  آنجا  كتابخانه  يا  فرهنگسرا 
ايده های  آشنايی كامل داشته باشند و 
اجرايی و برنامه های پيشنهادی خود را 
نيز ارائه دهند. وی گفت: افراد حقوقی 
نيز شامل كانون ها و موسسات فرهنگی، 
و  مجموعه ها  و  مذهبی  هيات های 
تشکل های مردم نهاد هستند كه خدمات 
ارائه شده توسط اين مجموعه ها نيز بايد 
مرتبط با فعاليت های حوزه فرهنگی باشد.

سازمان  مناطق  امور  هماهنگی  رئيس 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
ضوابط  و  شرايط  كرد:  تصريح  اصفهان 
و خدماتی  انتظارات شهرداری  و  كامل 
كه در قبال آن ارائه می شود به صورت 
شده  تشريح  فراخوان  بسته  در  كامل 
است كه متقاضيان می توانند با مراجعه 
به وب سايت سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری اصفهان يا تماس با 
سامانه مردمی 1۳7 اطلاعات موردنظر 
در  داد:  خبر  وی  كنند.  كسب  را  خود 
آدرس  و  اسامی  شده،  منتشر  فراخوان 
در  مراكز  اين  كه  دارد  قرار  مركز   ۳0
اكثر مناطق شهر اصفهان قرار دارند و 
اولويت،  ترتيب  به  می توانند  متقاضيان 
ادامه  وی  كنند.  انتخاب  را  مركز  سه 
كسب  برای  می توانند  متقاضيان  داد: 
اطلاعات بيشتر درخصوص هر مجموعه 
فرهنگی، به ادارات فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری های مناطق پانزده گانه مراجعه 
كنند. به گفته وی، برگزيدگان از ابتدای 
ارديبهشت 1401 اداره مركز را برعهده 
سياست ها،  و  برنامه ها  طبق  و  گرفته 
خدمات خود در حوزه فرهنگی را ارائه 

خواهند كرد.

مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهرداری اصفهان از اجرای طرح تعويض تبليغات محيطی 
ايستگاه های بازيافت و خودروهای جمع آوری پسماند خشک در آستانه سال نو خبر داد.غلامرضا 
ساكتی با بيان اينکه دوره جديد تبليغات محيطی ايستگاه های بازيافت و خودروهای جمع آوری 
پسماند خشک به اهميت موضوع تفکيک و تحويل آن به مراكز مجاز دريافت پسماند پرداخته 
است، گفت:  شهروندان گرامی برای كسب اطلاعات بيشتر می توانند با شمار تلفن ۳5۳145۳۳ 
داخلــی 11۲ و يــا بــه وب ســايت www.pasmand.isfahan.ir مراجعه نمايند.

همزمان با هفته درختکاری، بهره برداری آزمايشی از نخستين اتوبوس برقی در راستای 
كاهش آلودگی هوا انجام شــد. مديركل نوســازی و تحول اداری شــهرداری اصفهان 
درخصوص اين اتوبوس گفت: در راســتای كاهش آلودگی هوا و حركت به سمت شهر 
پاک كه يکی از اهداف كلان برنامه توسعه پنج ساله شهرداری اصفهان در افق 1405است. 
اعتصامی خاطرنشان كرد: اتوبوس ها در شهرهای بزرگی مانند اصفهان ناگزير به توقف زياد 
هستند و همين امر باعث افزايش مصرف انرژی و وارد شدن فشار به موتور آنها می شود.

بهره برداری آزمایشی از نخستین اتوبوس برقی اجرای تبلیغات محیطی خلاق 

گزارش

گزارش

فراخوان 
مشارکت مردمی

جزییات قرارداد شهرداری اصفهان و گروه مپنا تشریح شد؛

قاسم زاده، ارتقای فضای شهری را ديگر 
مأموريت مديريت شهر دانست و تصريح كرد: 
فضاهايی در شهر وجود دارد كه قابل استفاده 
نيست، اما می توان با ارتقای آن متناسب 
با نگاه نسل امروز، آن ها را قابل بهره برداری 
كرد. شهردار اصفهان توسعه و ايجاد فضاهای 
جديد را مأموريت سوم عنوان كرد و افزود: 
نگاه  نيازمند  مأموريت  اين  تحقق  برای 
عميق، دقيق و سياست گذاری جهت توسعه 
شهر هستيم؛ بايد افق پنج، 10 و حتی 50 
سال شهر را پيش بينی كنيم؛ زيرا اين اقدام 
لحظه ای  تصميم های  تا  می كند  كمک 
نگيريم كه بعدها قضاوت خوبی از ما نشود. 
قاسم زاده با تاكيد بر اينکه اگر به افق 10 
ساله شهر توجه نداشته باشيم، كار نکردن 
ما بهتر از اين است كه تصميمات اشتباه 
بگيريم، ادامه داد: در اين راستا بازنويسی 
برنامه پنج ساله كليد خورد؛ البته اين گام 
ابتدايی است و ما برای برداشتن گام های 
بعدی نيازمند هم فکری همه اقشار ازجمله 
مديران، انديشمندان و شهروندان هستيم، 
زيرا معتقديم برنامه واقعی پشت درهای 
بسته نوشته نمی شود و همه شهروندان بايد 
در آن، دخيل باشند. وی خاطرنشان كرد: 
شهر  اسلامی  شورای  پژوهش های  مركز 
و معاونت برنامه ريزی شهرداری بايد برای 
ترسيم افق اصفهان از همه استعدادهای شهر 
كمک بگيرند. شهردار اصفهان با بيان اينکه 
حوزه شهرسازی بايد آرام آرام خيالی آسوده از 
روند صدور پروانه و پايان ساخت داشته باشد 
تا بتواند بر سيما و منظر شهری تمركز كند، 
گفت: روال موجود صدور پروانه ساختمانی 
فرسايشی است كه با فعال شدن سيستم 

الکترونيکی و تحقق هوشمندسازی، مديران 
فراغت می يابند كه به مسائل اصلی شهر 
بينديشند؛ زيرا به جای ديروز و امروز بايد به 

فردا فکر كنند تا آينده خوبی رقم بزنند.

افتتاح ۴۴ پروژه عمرانی 
در شهر صوری نیست

محمد نورصالحی، رئيس شورای اسلامی 
شهر اصفهان نيز در اين مراسم اظهار كرد: 
امروز پروژه هايی به بهره برداری رسيد كه 
از چند هفته قبل آماده بوده است، بنابراين 
افتتاحيه های امروز صوری نيست و از اين 
بابت از شهرداری اصفهان تشکر می كنم. 
وی با اشاره به اينکه امروز 44 پروژه در نقاط 
مختلف شهر به بهره برداری رسيد افزود: 
سال 1401  در  شهری  های  پروژه  همه 
زمانبندی مشخص و روشن دارد از اين رو از 
مسئولان ستاد افتتاحيه می خواهم از اكنون 
برنامه ريزی  افتتاح  مراسم  برگزاری  برای 
كنند و به متولی پروژه ها هم زمان افتتاح را 
اعلام كنند تا جديت كار مشخص شود، زيرا 
به سرانجام رسيدن پروژه ها، مطالبه و حق 
مردم محل است و هيچ گونه كوتاهی و تاخير 
در افتتاحيه قابل پذيرش نيست. نورصالحی 
خاطرنشان كرد: اتخاذ اين شيوه نشان می 
دهد ما با برنامه فعاليت می كنيم و از سويی 
در بين مجموعه مديريت شهری، تحرک 
و پويايی ايجاد می شود. از ميان پروژه های 
آماده بهره برداری در شهر اصفهان، سه پروژه 
با حضور شهردار اصفهان، اعضای شورای 
اسلامی شهر و معتمدين محلی افتتاح شد؛ 
خيابان شهيد عبدالرسول زرين در منطقه 
7؛ ايستگاه شماره 1۹ آتش نشانی در منطقه 

14؛ -ورزشگاه روباز بهشت در منطقه ۹

افتتاح خیابان شهید عبدالرسول زرین 
علی اصغر شاطوری، مدير منطقه هفت 
شهرداری در مراسم افتتاح خيابان شهيد 
عبدالرسول زرين با تشکر از مالکانی كه 
مديريت شهر را در آزادسازی كمک كردند، 
اظهار كرد: از متولی وقف كه بخشی از زمين 
های وقفی اين مسير را برای احداث خيابان 
داد، تشکر  قرار  اختيار مديريت شهر  در 
می كنم. وی افزود: بهره برداری از خيابان 
شهيد مسلم خيزاب، بلوار نسيم به مساحت 
15 هزار مترمربع، ساماندهی ميدان حج، 
ساماندهی گذر مجموعه بهاران به مساحت 
۲1 هزار مترمربع، دفع آب های سطحی، 
پياده روسازی، ساماندهی كوی بوستان، 
و  چمران  شهيد  بزرگراه  كندرو  تعريض 
احداث كانال دفع آب های سطحی بخشی از 
پروژه هايی است كه امروز در منطقه هفت به 

بهره برداری رسيد.

افتتاح ورزشگاه بهشت 
منطقه  مدير  قاضی عسگر،  سيدسلمان 
۹ شهرداری اصفهان نيز در مراسم افتتاح 
ورزشگاه روباز بهشت با تاكيد بر اين كه پروژه 
ورزشگاه بهشت به همت پيمانکاران و بخش 
اجرا و نظارت، تقديم مردم منطقه می شود، 
اظهار كرد: خدمت رسانی اين ورزشگاه و 
مجموعه فرامنطقه ای است و مناطق ديگر 
را نيز پوشش می دهد. به علت شيوع كرونا، 
۳ پروژه به صورت حضوری و 41 پروژه ديگر 
در محلات و مناطق شهر اصفهان با حضور 
مديران شهری، معتمدين محلی و اصحاب 

رسانه در سالن يادگاران امام در مجموعه 
فرهنگی امام خمينی)ره( منطقه ۹، با پخش 
تصاويری از آن ها به بهره برداری رسيد. اين 

پروژه ها عبارتند از:
ساماندهي خيابان عباس آباد در منطقه يک؛ 
روشنايي مسير دوچرخه خيابان صائب در 
منطقه يک؛ تهيه و اجراي سايه بان ايستگاه 
اتوبوس طرح جديد در منطقه يک؛ منبع 

بتنی آب دهنو به همراه محوطه سازی 
در منطقه دو؛ مجموعه فرهنگی رسالت در 
منطقه دو؛ ساماندهی و سنگفرش خيابان 
سپاه در منطقه سه؛ احداث پاتوق شهری 
پهلوانان در خيابان سنبلستان در منطقه 
سه؛ ساماندهی بازار نوشرقی ، رنگرزها و 
نجارها در منطقه سه؛ احداث سالن مطالعه 
سپاهان شهر در منطقه پنج؛ مبلمان شهری 
پاركينگ  سقف  روی  سازی  محوطه  و 
خيابان وحيد در منطقه پنج؛ احداث خيابان 
شهيد عبدالرسول زرين  در منطقه هفت؛ 
احداث خيابان شهيد خيزاب )فاز 1- باند 
شمالی ( در منطقه هفت؛ پياده رو سازی 
خيابان ابوريحان در منطقه هفت؛ ساماندهی 
كوی بوستان در منطقه هفت؛ حداث رفيوژ 
ميانی )فضای سبز( شهرک ولی عصر عج" در 
منطقه هفت؛ تعريض كندرو بزرگراه شهيد 
چمران در منطقه هفت؛ تعريض خيابان 
بعثت و دفع آبهای سطحی)باند غربی (" 
شهدای  ورزشی  سالن  هفت؛  منطقه  در 
شمس آباد در منطقه هشت؛ مسير سلامت 
پارک بهشت در منطقه هشت؛ مجموعه 
ورزشی روباز اصفهان ويلا در منطقه هشت؛ 
پياده روسازی خيابان سپاه در منطقه هشت؛ 
منطقه  در  بهشت  خيابان  روباز  ورزشگاه 
۹؛ سالن آمفی تاتر يادگاران مجتمع امام 
خمينی)ره( در منطقه۹؛ سرپناه ايستگاه 
های اتوبوس شهری در منطقه۹؛ پاتوق های 
سطح منطقه  ۹؛ پيرايش شهری در منطقه ۹؛ 
احداث كلکتور آب فضای سبز خيابان آتشگاه 
در منطقه۹ ؛ احداث و پياده رو سازی محله 
ناژوان و نصرآباد در منطقه۹ ؛ خيابان شهدای 
پارک  11؛  غربي در منطقه 
حکمت در منطقه 1۲؛ خيابان سازی 1۲ 
بهمن در منطقه1۲؛ كندرو شمالی خيابان 
استقلال در منطقه 1۲؛ خيابان سازی خيابان 
كار و كارگر و  قائم مقام در منطقه1۲؛ باند 
شمالی خيابان امير كبير سوم در منطقه 1۲؛ 
ايستگاه پمپاژ و مخزن آب 1000 متر مکعبی 
شهرک نگين در منطقه1۲؛ خط انتقال آب 
پساب از شهرک قدس به خيابان شهيد 
نورپردازي  منطقه 1۲؛  در  مفتح  
درختان خيابان جانبازان در منطقه1۳ ؛ 
احداث مسير دوچرخه ) 10 كيلومتر از كل 
مسير ۲0كيلومتری( در منطقه1۳ ؛ ايمن 
سازی بزرگراه شهيد اقارب پرست در منطقه 
1۳؛ مکانيزه نمودن پل عابر پياده بلوار كشاورز 
مقابل مسجد امام صادق )ع( در منطقه1۳ ؛ 
احداث زمين ورزشی روباز پارک زمزم در 
منطقه1۳؛ احداث ايستگاه های بی آر تی در 
سطح منطقه1۳ ؛ آزاد سازی و احداث پارک 
لادن )خيابان قائميه( در منطقه1۳ ؛ ايستگاه 
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ریلگذاریبرایتوسعهشهر

citizen

 نوسان:شورای ششم در راستای کاهش آلودگی هوا و نهادینه 
کلان شهر  در  عمومی  حمل ونقل  از  استفاده  فرهنگ  کردن 
اصفهان اقدامات مناسبی انجام داده است و در تلاش است با 
مشارکت شهروندان و عملیاتی کردن پروژه های عمرانی در بخش 
حمل ونقل عمومی این امکان را فراهم کند تا استفاده بیشتر از 
مترو و حمل ونقل عمومی شهروندان برای سفرهای درون شهری 
محقق شود. در این راستا تفاهم نامه ای نیز با هدف تکمیل خط 
جهت  نیاز  مورد  زیرساخت های  گسترش  و  اصفهان  مترو  دو 
استفاده از انرژی پاک در حمل ونقل عمومی در کلانشهر اصفهان 
بین شرکت مهندسی ساخت برق و کنترل "مپنا" و شهرداری 
اصفهان منعقده شده است. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان 
با اشاره به جزییات این این قرارداد تاکید دارد که مقرر است در 
طول ۴۸ ماه تمام طراحی، تهیه لوازم، مسائل، متریال، تجهیزات 
برقی، مکانیکی، مخابراتی، ناوگان و تجهیزات دپوی خط دو مترو 
اصفهان به وسیله این شرکت با منابع ارزی خارجی"مپنا" تأمین 
گردد و در واقع شرکت "مپنا" طراح، تأمین کننده مالی و مجری 

ادامه روند پروژه خط دو مترو اصفهان خواهد بود.
به محمد نورصالحی، اضافه كرد: مليات ساختمانی خط دو مترو اصفهان 
از سال ۹۶ شروع شده بود و مراحل اجرايی اين پروژه به حدود 40 درصد 
رسيده است، اين عمليات شامل حفاری تونل از دو سمت به وسيله دو 
پيمانکار و اجرای عمليات سفت كاری 1۶ ايستگاه بوده است كه بعضی از 
اين ايستگاه ها به اتمام رسيده و سفت كاری تعدادی نيز در حال انجام است. 
بخش عمده اين پروژه شامل عمليات برقی، مکانيک، مخابرات، سيگنالينگ 
و ناوگان و تجهيزات دپو است كه حدود 70 درصد خط مترو را تشکيل 
می دهد. تاكنون برای خط دو مترو كاری انجام نشده بود و از گذشته يک 
فراخوان داده شده بود تا شركت هايی كه توان تأمين مالی همکاری، حتی 
با يک شريک خارجی را می توانند داشته باشند، بتوانند همکاری كنند. 
توانمندی اجرای اين گونه عمليات در داخل كشور در مراحل مختلف از نظر 
امکانات فنی و مالی تحت بررسی قرار گرفت و در نهايت امکانات آن بررسی 
و سپس امضای تفاهم نامه با شركت "مپنا" نهايی شده است. وی تصريح كرد: 
در حال حاضر اين قرارداد بين شركت "مپنا" و شهرداری اصفهان امضا شده 
و وابسته به تصويب شورای اقتصاد كشور است. تأييد بانک مركزی، معاونت 
سرمايه گذاری و وزارت اقتصاد انجام شده و بايد در برنامه های آينده تأييد 
شورای اقتصاد نيز انجام شود، اميد است در طول چهار سال آينده عمليات 
ساختمانی اين پروژه به طور كامل به اتمام برسد و عمليات تأمين ناوگان، 
الکتريکال و مکانيکال آن نيز انجام شود، با انجام اين دو اقدام به ويژه در 
بخش عمده برنامه ها شامل قراردادی كه با شركت مپنا منعقد شده است، 
اين پروژه روند اجرايی به خود می گيرد و امکان راه اندازی خط دو مترو 

اصفهان فراهم می شود.
نورصالحی با اشاره به زمان تردد اتوبوس های برقی در اصفهان ادامه داد: 
علاوه بر انعقاد تفاهم نامه ای با شركت "مپنا" در بخش اتوبوس های برقی 
"عقاب  و شركت های  "مپنا"  بين شركت  داخل كشور همکاری  ساخت 
افشان" و "اسکانيا" فراهم شده است، در حال حاضر بسياری از اتوبوس ها 
در شهر اصفهان از نوع ديزلی است كه در سال 1۳۹۶ از شركت "عقاب 
افشان" يا "اسکانيا" خريداری شده است، اكنون اين دو مجموعه با همکاری 
همديگر خط توليد اتوبوس برقی را در اصفهان راه اندازی كردند و يک نمونه 
از اين اتوبوس ها چند روز به صورت آزمايشی در شهر اصفهان تردد داشت 
و در خطوط اصفهان حركت كرد و تفاهم نامه دومی نيز امضا شده است تا 
با همکاری مشاركتی شركت "مپنا" و شهرداری اصفهان برای برقی شدن 
اتوبوس های برخی از خطوط اصفهان اقداماتی انجام شود و ديگر شاهد 
فعاليت اتوبوس های ديزلی در آن خطوط نباشيم. وی تصريح كرد: برای 
جانمايی ايستگاه شارژ اتوبوس برقی و خودروهای برقی نيز تفاهم نامه ای 
منعقد شده است و تا شهريورماه سال 1401 هفت محل شارژ خودروهای 
برقی از جمله خودروهای سواری و اتوبوس در اصفهان جانمايی می شود و 
شهرداری با تعيين محل مناسب، امکان نصب شارژر برقی را به شركت "مپنا" 
ارائه می دهد؛ به اين ترتيب اصفهان مجهز به شارژر ايستگاه خودروهای برقی 
از جمله خودروسواری و اتوبوس خواهد شد و خودروهای برقی به صورت 
تاكسی يا سواری های شخصی و اتوبوس ها می توانند در اين ايستگاه ها شارژ 
شود، اميد است سال 1401 سالی باشد كه برقی سازی خودروها در اصفهان و 
حركت خودروهای برقی شخصی، تاكسی و اتوبوس شروع شود، اين اقدام در 
كشورهای پيشرفته از قبل انجام گرفته است و بدون ترديد در ايران با انجام 
اين عملکرد، اصفهان جز اولين شهرهای مجهز به ايستگاه شارژ خودروهای 

برقی خواهد شد.
نورصالحی به مشاركت بخش خصوصی در تکميل متروی اصفهان تاكيد 
كرد و افزود: تکميل عمليات ساختمانی خط دو مترو نيز با سرمايه گذاری 
بخش خصوصی خواهد بود و مجموعه اين اقدامات به كوتاه تر شدن زمان 
بهره برداری خط دو مترو كمک می كند، اميد است در چهار سال آينده اين 
اتفاق بيفتد و منابع داخلی شهرداری صرف ساير موارد توسعه حمل ونقل 
عمومی شود و سرعت بهره برداری خطوط يک و دو مترو افزايش يابد تا 
شهروندان زودتر بتوانند از اين خطوط استفاده كنند و در ادامه شاهد كاهش 
ترافيک،  بر كاهش  اتفاق علاوه  اين  باشيم،  اصفهان  ترافيک خيابان های 
كاهش تردد با وسيله نقليه شخصی و كاهش آلودگی هوای اصفهان را به 
همراه دارد، اميد است اين اتفاق هديه ای برای شهروندان باشد و شهر اصفهان 
بتواند به عنوان شهر پيشتاز در استفاده از حمل ونقل عمومی با مشاركت 

بيشتر و مسئوليت پذيری شهروندان گام های مؤثری در اين مسير بردارد.

اصفهان  پیشتاز استفاده
از حمل ونقل عمومی

۴۴ پـروژه عمرانـی و خدماتـی در مناطق مختلف شـهر بـا هزینـه ۲۳۰ میلیارد تومـان امروز 
پنجشـنبه ۱۹ اسـفندماه با حضور شـهردار، رئیس و اعضای شـورای اسلامی شـهر و معتمدین 
محلـی بـه بهـره بـرداری رسـید. شـهردار اصفهـان بهـره بـرداری از ایـن پـروژه های را در راسـتای سـه 
مأموریـت و اولویت مهم پیش روی مدیریت شـهر در سـال جدید دانسـت که نخسـتین مـورد آن، حفاظت و 
نگهداری صحیح شـهر اسـت.  علـی قاسـم زاده تصریح کرد: باید شـهر را بـه روز نگه داری نموده و به سـمت 
مکانیزه شـدن حرکـت دهیم تا شـاهد کاهـش هزینه هـا و آلاینده هـا و همچنیـن افزایش بهره وری باشـیم.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

بازنویسی برنامه پنج ساله شهرداری اصفهان کلید خورد

 نوسان : ســازمان پايانه های مسافربری 
شهرداری اصفهان ايجاد اولين مركز معاينه 
فنــی موتورســيکلت را به عنــوان يکی از 
برنامه های مهم و زيرساختی خود در دست 

انجام دارد.
مديرعامل ســازمان پايانه های مسافربری 
شهرداری اصفهان با اعلام اين مطلب، گفت: 
قرارگيری پايانه های مسافربری شهر اصفهان 
در مبادی ورودی و استفاده روزانه شهرواندان 

و مسافرين درون و برون استانی از خدمات آن، 
لزوم برنامه ريزی و ارتقای زيرســاخت های 
كمی و كيفی جهت بهبــود ارايه خدمات را 

اجتناب ناپذير نموده است.
علی اكبر رسالت به تشــريح برنامه های اين 
سازمان برای ســال آينده پرداخت و گفت: 
از برنامه های ســازمان در سال 1401 ايجاد 
درآمدهای پايدار با سرمايه گذاری و مشاركت 
بخش خصوصی اســت كــه از جمله اين 

برنامه ها می توان به ايجاد مركز معاينه فنی 
موتورسيکلت و تست CNG ، مولدسازی 
دارايی های سازمان به جهت افزايش ذخيره 
ملکی سازمان و توسعه تبليغات شهری در 

پايانه ها اشاره كرد.
او مهمترين رويکردهای ســازمان پايانه ها 
را حفظ شــرايط موجود و رسيدن به ثبات 
مالــی، اقتصــادی، كاری و اداری و رعايت 
شيوه نامه های بهداشتی در پايانه ها دانست 

و افزود: بهينه سازی منابع انسانی و استفاده 
از نيروی جوان و تحصيل كرده در پايانه ها از 
ديگر برنامه های اين سازمان است. به گفته او، 
در همين راستا سياست جذب سرمايه گذار و 
ايجاد پروژه های مشاركتی در دستور كار قرار 
گرفته است تا اين سازمان با منابع در اختيار 
بتواند مجموعه ای از پروژه های مشــاركتی 
را تعريف و برای بهره برداری به اطلاع عموم 

همشهريان برساند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان خبر داد:

ایجاد اولین مرکز معاینه فنی موتورسیکلت در اصفهان

۴۴ پروژه عمرانی با هزینه 23۰ میلیارد تومان در اصفهان افتتاح شد؛
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تحلیل

دیدگاه     

اعداد و ارقام نشان مي دهد در سال ۹۹ شاخص توان پذيري مسکن كه همان نسبت قيمت 
متوسط مسکن به متوسط درآمد سالانه خانوار است، به بدترين وضعيت خود در دهه ۹0 
رسيده است. براساس داده هاي رسمي نسبت درآمد خانوار شهري به متوسط قيمت هر 
متر مربع مسکن در سال ۹۹ نيز به كمترين ميزان خود؛ ۹,7درصد رسيده اين درحالي 
است كه اين رقم براي سال ۹۶ حدود ۲۲,۸درصد گزارش شده بود؛ مقايسه اين دو سال 

نشان مي دهد كه تا چه اندازه قدرت خريد تضعيف شده است. 

بدترین سال برای متقاضیان خرید مسكن 
علي صالح آبادي، رييس كل بانک مركزي در حاشيه مراسم غرس درخت در محوطه بانک 
مركزي از نمايندگان مجلس خواست بودجه 1401 كل كشور را بدون كسري تحويل دولت 
بدهند. صالح آبادي در اين مراسم تصريح كرد: در آستانه ورود به سال 1401 هستيم و 
بودجه كل كشور نيز در مجلس شوراي اسلامي در حال بررسي است و ان شاالله نمايندگان 
تلاش كنند بودجه خوب و بدون كسري در سال جديد تحويل دولت بدهند تا براساس آن 

در سال آينده بر متغيرهاي كلان پولي تسلط بيشتري داشته باشيم.

درخواست رییس کل بانك مرکزی از مجلس

فراز و فرود
هزینه خانوارها؟

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: اخیرا ابراهیم رییسي خطاب به مسوولان اعلام کرده که 
 باید »جلسات و برنامه ریزي هاي خود را بر محور رفع فقر مطلق 
تنظیم کنید که در کوتاه مدت و حتي براي همین شب عید بتوانید 
با اقدامات جهادي، دستگیر فقرا و نیازمندان جامعه باشید.« با 
این دستور رییسي براي کاهش فقر مطلق، دولتمردانش  باید در 
کمتر از ۱۰ روز وضعیت معیشتي را براي حدود ۳۰ میلیون نفري 
که در فقر مطلق زندگي کنند، بهتر کنند؛ این درحالی است که 
گزارش عدالت اجتماعي مرکز آمار نیز نرخ فلاکت در ســال ۹۹ 
را در قله یک دهه و ۴6 درصد اعلام کرده بود. آنچه می خوانید 
برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران 

را به خود معطوف کرد؛

پایان ارز ۴۲۰۰
با مصوبه هاي ديروز مجلس، ارز ترجيحي با نرخ 4۲00 توماني به پايان 
راه خود رسيده و از سال آينده ديگر وجود نخواهد داشت. نمايندگان 
مجلس ديروز دو مصوبه مهم داشتند. اول اينکه تکليف ارز با نرخ ترجيحي 
را مشخص كردند. دوم، نحوه حمايت از دهک هاي آسيب پذير جامعه در 
برابر نوسان هاي ارزي. در مصوبه اول كه متعلق به »جزء ۲ بند الحاقي 
تبصره 1 لايحه بودجه« بود، بانک مركزي فقط مجاز شد كه با نرخ سامانه 
يا مبادله  الکترونيکي )ets( عمليات تخصيص، فروش، تهاتر  معاملات 
منابع ارزي حاصل از صادرات نفت، گاز، ميعانات گازي، فرآورده هاي نفتي 
و گازي و ساير منابع را انجام دهد. در واقع بانک مركزي مجاز شد تا 
نسبت به عرضه ارز به نرخ حداكثر ۲ درصد كمتر از نرخ سامانه معاملات 
الکترونيکي اقدام كند. مصوبه دوم، به نوعي متصل به اين مصوبه بود. زماني 
كه ديگر خبري از تخصيص ارز با نرخ 4۲00 توماني نبود، با مصوبه اول 
مجلس، نرخ ترجيحي براي ارز از 4۲00 تومان به نرخ سامانه معاملات 
الکترونيکي تبديل شده است. نرخ اين ارز در زمان نوشتن اين گزارش )14 
اسفندماه( حدود ۲4۹00 تومان است. رقمي نزديک به نرخ بازار آزاد كه 
حدود ۲5500 تومان است. در مصوبه دوم، مجلس به دولت اجازه داد تا 
۹ ميليارد دلار را براي »تامين كالاهاي اساسي، دارو و تجهيزات مصرفي 
پزشکي« استفاده كند. در واقع اين رقم ارزي با نرخ »ترجيحي« ارز به 

صورت »ريالي« در اختيار دولت قرار مي گيرد.
 بدين ترتيب، فصل جديدي از ارز چندنرخي گشوده شده است. جايي كه با 
شوک نزديک به 500 درصدي در رقم ارز ترجيحي، بايد در انتظار تبعات 

گسترده اين شوک در بازار كالاي مصرفي بود. 

۲۴ سال انتظار براي خانه دار شدن
بر اساس گزارش هاي رسمي زمان خانه دار شدن براي افراد در سال ۹۹ 
به بيشترين ميزان خود رسيده و افراد مي بايست براي خريد 10 متر مربع 
واحد مسکوني كل درآمد سال را بدون اينکه ريالي از آن هزينه كنند، 
براي بخش مسکن كنار بگذارند. گزارش هاي رسمي نشان مي دهد در 
دهه نود شاخص توان پذيري مسکن در كشور همراستا با افزايش هزينه ها 
و متوسط قيمت يک مترمربع واحد مسکوني، افت داشته و مدت زمان 
گذشته  در سال  است.  كرده  نيز طولاني تر  را  خانه دار شدن  براي  لازم 
خانواده هاي شهري حدود 4۳ و خانواده هاي روستايي حدود ۲۳ درصد از 
كل هزينه كردشان را فقط براي مسکن انجام مي دادند. نکته در اين است 
كه نسبت هزينه مسکن به كل هزينه خانواده هاي شهري در سال ۹۶ 
حدود ۳۲ درصد بود و طي 4 سال و در پايان ۹۹ به 4۳درصد رسيد. اگرچه 
كه به نظر مي رسد اين نسبت در سال جاري افزايش بيشتري يابد، چراكه 
متوسط قيمت هر مترمربع واحد مسکوني در تهران به ۳۳ ميليون تومان 
رسيد و با توجه به اينکه سيگنال هاي مثبتي از كنترل تورم در بودجه سال 
آتي به بازارها منتقل نشده، ادامه دار بودن روند فعلي در بازار مسکن و 

كاهش قدرت خريد متقاضيان در اين بازار دور از ذهن نخواهد بود. 

بازگشت »کوپن« به چرخه توزیع کالا
آينده  ارز ترجيحي در بودجه سال  با حذف  تازه،  مجلس در مصوبه اي 
به صورت مشروط موافقت كرده است كه شرط اين اقدام ارايه كالابرگ 
الکترونيک )كوپن( براي جبران افزايش احتمالي قيمت كالاهاي اساسي 
اعلام شده است. در صحن علني مجلس 1۹4 نماينده به اين طرح راي 
مثبت دادند و 4۲ نفر هم مخالف آن بودند. اقدام مجلس در حالي است كه 
رحيم زارع، سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه 1401 گفته مجلس شوراي 
اسلامي، اختيار حذف ارز ترجيحي را به دولت واگذار كرده و الزامي براي 
حذف ارز چهار هزار و ۲00 توماني نيست؛ او گفته »تصميم نهايي حذف با 
دولت است.« به نظر مي رسد نمايندگان مجلس در هراس از تبعات حذف 
يک باره ارز با نرخ ترجيحي و تاثيري كه روي قيمت كالاهاي اساسي خواهد 
داشت؛ اين بار توپ را به زمين دولت انداخته اند، چرا كه به گفته سخنگوي 
كميسيون تلفيق، »در مصوبه مجلس به دولت اين اختيار داده شد كه در 
صورتي كه مي خواهد ارز ترجيحي را حذف يا كالايي را از ليست اقلامي كه 
داراي ارز ترجيحي است خارج كند، بايد براي آن كالابرگ در نظر بگيرد.« 
نرخ  به  بايد  دارو  و  اساسي  اين طرح كالاهاي  اجرايي شدن  در صورت 
شهريور 1400 به دست مردم برسد. در اين ميان بسياري از اقلام پرمصرف 
خوراكي طي ماه هاي اخير افزايش شديد قيمت ها را تجربه كرده اند كه 
با اجرايي شدن تصميم دولت اين روند ممکن است تشديد شود. اما آيا 
مکانيسم مورد نظر مجلس يعني توزيع يارانه به صورت اعتباري و كالايي 

راه حل درستي در شرايط فعلي است؟

فرصت ۱۰ روزه 
به فقر مطلق

اعضای شورای عالی كار پس از ساعتها 
مذاكره طولانی و فشرده با افزايش 4/ 57 
درصدی حداقل دستمزد كارگران برای 
سال آينده موافقت كردند. بر اين اساس 
حداقل دستمزد 1401 از دو ميليون و 
۶55 هزار تومان به 4 ميليون و 17۹ هزار 
تومان افزايش يافت. شورای عالی كار در 
خصوص مبلغ حق مسکن و بن خواربار 
نيز تصميم گيری كرد و مبلغ بن خواربار 
كارگران را ۸50 هزار تومان و حق مسکن 
را ۶50 هزار تومان تعيين كرد، اما مصوبه 
مهم شورا در خصوص ميزان ساير سطوح 
مزدی بود كه آن را تا ۳۸ درصد بالا برد. با 
اين حساب، دريافتی كارگر حداقل   بگير 
مجموع  با  اولاد،  بدون  و  سابقه  بدون 
هزار   17۹ و  4ميليون  ماهانه      مزد  پايه 
تومان و بن كارگری ۸50 هزار  و 750 
تومان،  هزار  مسکن 450  و حق  تومان 
برابر با 5 ميليون و ۶7۹ هزار و 750 تومان 
می شود. اين محاسبات نشان می دهد كه 
حداقل دستمزد برای كارگر با يک فرزند 
نيز حدود ۶ ميليون و ۳07 هزار و 7۲5 
تومان خواهد بود. اگر تعداد فرزندان به دو 
نفر افزايش پيدا كند حداقل دستمزد ۶ 
ميليون و 7۲5 هزار و 700 تومان خواهد 
تعاون،  وزير  عبدالملکی،  حجت الله  شد. 
كار و رفاه اجتماعی، پس از اعلام حداقل 
دستمزد سال آينده، گفت: عمده افزايش 
روی حداقل مزد بر مبنای كسورات است و 
برای تقويت مستمری كارگران اتفاق خوبی 
افتاده است و با افزايش درآمد كارگران دو 
اتفاق روی توليد می   افتد. او اضافه كرد: 
بهره وری توليد افزايش پيدا خواهد كرد و 
كارگران انگيزه بيشتری برای كار خواهند 

داشت و با افزايش قدرت خريد تقاضای 
موثر در اقتصاد هم بيشتر خواهد شد كه 
به رونق توليد كمک خواهد كرد. او تاكيد 
كرد: امسال با دقت به جمع   بندی رسيدند 
و پيش از پايان سال دستمزد اعلام شد. 
دستمزد  كار،  قانون   41 ماده  مطابق 
كارگران بايد بر پايه نرخ تورم و سبد هزينه 
زندگی خانوار كارگری تعيين شود. امسال 
سبد معيشت كارگران ۸ ميليون و ۹7۹ 
متوسط  خانواده  يک  برای  تومانی  هزار 
 1401 سال  برای  نفری   ۳  /۳ شهری 

نرخ   گذاری شده است.

دستمزد منطقه ای چه شد؟
اما نماينده های كارفرمايان معتقدند اين 
بنگاه های  فعاليت  ادامه  حقوق  افزايش 
اقتصادی را با مشکل مواجه می   كند. آنها 
معتقدند اين افزايش دستمزد تاثيری در 
رفاه و قدرت خريد طبقه كارگر نخواهد 
داشت و بسياری از كسب و كارهای كوچک 
نتيجه  در  می   كند.  مواجه  مشکل  با  را 
بيکاری افزايش پيدا كرده و اثر منفی بر 
اقتصاد بی جان بعد از كرونا خواهد داشت.  
مشکل  معتقدند  اقتصادی  كارشناسان 
اصلی در اقتصاد ايران كه همه جامعه شامل 
كارگر و كارفرما را درگير كرده، بحث تورم 
است. تا زمانی كه تورم مزمن در اقتصاد 
به  افزايش دستمزدها  دارد،  ايران وجود 
نخواهد  رفاه قشر كارگر كمک چندانی 
كرد. از سوی ديگر صاحب نظران اقتصادی 
نرخ  دستوری  تعيين  كه  دارند  تاكيد 
دستمزد به صورت سراسری بهينه به نظر 
نمی   رسد، زيرا هزينه های يک خانوار در 
با  تهران  و شهر  شهرستان های كوچک 

يکديگر تفاوت دارند و تعيين يک حداقل 
دستمزد سراسری می تواند به توليد بهينه 
در شهرستان های كوچک   تر لطمه بزند. 
علاوه بر اينکه تعيين دستوری دستمزد از 
ورود افراد جويای كار بدون سابقه جلوگيری 
خواهد كرد، تعيين يک حداقل دستمزد 
و  غير رسمی  قراردادهای  ميزان  می تواند 
صوری را در اقتصاد ايران بيش از پيش كند. 
اين به آن معناست كه كارگران غيررسمی 
يا زير زمينی افزايش پيدا می   كنند. در حالی 
كه دقيقا همين افراد، اقشار ضعيف و نيازمند 
می دهند.  تشکيل  را  جامعه  در  حمايت 
مطالعات نشان می دهد بهترين راه افزايش 
رفاه فراگير كه توسط بسياری از كشورهای 
پيشرفته دنيا انجام می شود، يک نظام تامين 
اجتماعی قوی است به   طوری كه تمامی 
افرادی را كه در وضعيت نامناسب درآمدی 
قرار دارند، شامل شده و تمامی اين افراد را 

به   طور صحيح تحت پوشش خود قرار دهد.

شکاف معنا دار
وحيد شقاقي شهري اقتصاددان و رييس 
در  خوارزمي   دانشگاه  اقتصاد  دانشکده 
اين ارتباط معتقد است: در 4 سال گذشته 
متوسط تورم اقتصاد ايران ۳5درصد بود و 
در دهه ۹0 شاهد تورم ۲4درصدي بوديم 
و به دليل تورم هاي بالا ميانگين افزايش 
محدوده  در  كارگران  دستمزد  و  حقوق 
۲0درصد بود، لذا يک شکاف معنا داري 
ميان رشد حقوق و دستمزد كارگران با 
رشد قيمت كالاها و خدمات و رشد قيمت 
دارايي ها اتفاق افتاده و فشار سنگيني هم بر 
دهک هاي متوسط به پايين در اقتصاد ايران 
وارد شده است. اما افزايش 57 درصدي 

دستمزدها در آخرين جلسه اخير شوراي 
عالي كار مسلما منجر به چالش هايي در 
سال 1401 خواهد شد و اين رشد به نوعي 

به خود كارگران تحميل مي شود.
اين اقتصاددان با اشاره به نواقص مکانيسم 
برای رسيدن به عدد دستمزد  چانه زني 
تصريح كرد: اگر بنده در شوراي عالي كار 
بودم و نرخ دستمزد را تعيين مي كردم 
تلاشم بر اين بود كه نرخ بهينه اي براي 
دستمزدها مشخص شود تا هم كارگران از 
اين نرخ متضرر نشوند و هم كارفرما توان 
پرداخت اين ميزان حقوق و دستمزد را 
داشته باشد. اين افزايش نرخ بايد براساس 
اين  در  مي شد.  تعيين  علمي  مطالعات 
عددي كه مشخص شده براساس مبناي 
علمي كه بتواند منجر به پايداري و ثبات و 
تعادل بين كارگر و كارفرما شود اما در اين 
رشد مولفه هايي كه در آن تورم و شکاف 
هزينه هاي  و  تورم  با  كارگران  دستمزد 
توليد با سودآوري بنگاه ها ديده شده باشد 
مشاهده نمي شود. در مجموع اين روشي 
كه با مکانيسم چانه زني صورت مي گيرد 
ايراد دارد. بايد اين گونه اعداد كه در اقتصاد 
ايران جزو اعداد كليدي هستند مبتني بر 
يک مدل براساس منطق و عقلانيت باشند. 
همواره شاهد آن هستيم كه پس از اعلام 
رقم دستمزد يا كارگران متضرر مي شوند يا 
كارفرماها. بنده از زماني كه اين ميزان رشد 
را شنيدم نگران خود كارگران شدم، زيرا 
كارفرماها يا در سال آينده دست به تعديل 
نيرو خواهند زد يا در قراردادها دستکاري 
خواهند كرد و اين موضوع به ضرر كارگران 
در بلندمدت خواهد شد. به اعتقاد "شقاقي 
و  كارگري  نمايندگان  شهري" چانه زني 
كارفرمايي و دولت براي تعيين دستمزدها 
يک روش غيرعلمي و خطرآفرين است و 
نگراني ها از تشديد بيکاري و ركود و تعديل 
نيرو در بنگاه هاي توليدي را افزايش داده 
است و بايد گفت روش چانه زني بدترين 
كه  است  دستمزدها  تعيين  براي  روش 

صورت مي گيرد.
را  اعلامی  دستمزد  رقم  اقتصاددان  اين 
همچنان در فاصله با خط فقر دانست و 
تاكيد كرد: حتي اين رشد 57 درصدي 
عدد،  اين  با  و  بود  نخواهد  پاسخگو  نيز 
همچنان هزينه ها و مصايب و مشکلاتي 
را مجددا براي كارگران به دنبال خواهد 
داشت، به گونه اي كه سال آينده كارفرماها 
و مديران بنگاه ها توان پرداخت اين ميزان 
به  داشت.  نخواهند  را  دستمزدها  رشد 
دليل ركودي كه در اقتصاد ايران حاكم 
است و مي بينيم كه توان خريد كالاها و 
خدمات در سال هاي اخير به شدت افت 
كرده و به دليل اينکه هزينه هاي توليد 
رشد داشته بنگاه هاي توليدي در كشور 
با چالش هاي عديده اي روبه رو هستند و 
بسياري از بنگاه هاي توليدي در ايران تامين 
هزينه هاي توليد خود را ندارند و به سختي 
مسير توليد را طي مي كنند لذا در سال 
1401 اين ميزان افزايش قطعا به ضرر خود 

كارگران خواهد بود.

بالابردنکف

خالص  هزینه  نوسان:متوسط   
خانواده ها طي سال هاي ۹6 تا ۹۹ 
تقریبا ۸۸درصد افزایش داشته و 
از حدود ۳۳ میلیون تومان به 6۲ 

میلیون تومان رسیده.
البته كه طي سال هاي ۹1 تا ۹۹ هزينه 
خانواده هاي شهري حدود ۲7۸درصد 
افزايــش داشــته و از 1۶,4 ميليــون 
تومان به ۶۲ ميليون تومان رسيده، در 
اين مدت متوســط هزينه هاي خانوار 
روستايي نيز ۲40درصد بيشتر شده؛ 
خانواده هاي روســتايي در ســال ۹1 
حدود 10 ميليون تومان هزينه داشتند 
كه در ســال گذشــته به ۳4 ميليون 

تومان رسيد. 
در اين بين درآمد سرانه طي سال هاي 
۹1 تا ۹۹ براي خانواده هاي شــهري 
افزايشي ۳40درصدي داشته و از 1۶,7 
ميليون تومان به 74,۶ ميليون تومان 
رســيد؛ در اين مدت متوســط درآمد 
ســالانه براي خانواده هاي روســتايي 
نيز جهشــي ۳۲0درصدي داشــته و 
متوسط درآمدشان در سال ۹۹ به 4۲ 
ميليون تومان گزارش شــده بود.  در 
بخش ديگري از گزارش هاي رســمي 
به ســهم هزينه هاي غيرخوراكي در 
ســبد مصرفي خانواده هاي شــهري 
نيز اشاره شــده كه از حدود 7۳درصد 
براي ســال ۹1 بــه 74,1درصد براي 
سال ۹۹ گزارش شد كه اين امر نشان 
مي دهد خانواده ها مجبورند هزينه هاي 
بيشــتري را براي كالاهــا و خدمات 
غيرخوراكي مانند بهداشــت و درمان، 
آموزش و مسکن بپردازند. با اين وجود 
گزارش هايــي از كاهش مصرف برخي 
كالاهاي غيرخوراكــي مانند تفريح و 
آموزش نيز منتشــر شــده كه اين امر 
مي تواند بر ســلامت جسماني و رواني 

جامعه تاثيرات منفي بگذارد. 
اگرچه كالاهاي غيرخوراكي در صورت 
بالا رفتن تورم به عنــوان يکي از اولين 
كالاها از سبد مصرفي خانواده ها كنار 
گذاشــته مي شــوند )به عنوان مثال 
افراد چکاپ هاي ســلامتي ســالانه 
خود را انجام نمي دهند يا بر يادگيري 
يک مهــارت جديد ســرمايه گذاري 
نمي كنند( اما آنچه در داده هاي رسمي 
خودنمايي مي كنــد، احتمال انحصار 
بازار مســکن براي خانواده هايي است 
كه پيش از نوســانات ارزي در سال ۹7 
خانه داشته اند؛ به بيان ديگر بالا رفتن 
ســهم هزينه هاي غيرخوراكي از كل 
هزينه هاي خانوار »خانه اولي« در بازار 

مسکن نخواهيم داشت. 
در اين راســتا و در بخــش ديگري از 
گزارش مركز آمار به متوســط قيمت 
فروش هــر مترمربع واحد مســکوني 
در تهران اشاره شــده كه از سال ۹1 تا 
۹۹ افزايشــي 71۶ درصدي داشته و 
از ۳ ميليون تومان بــه ۲4,5 ميليون 
تومان رســيده است. نســبت هزينه 
خالص مسکن به كل هزينه خانوارهاي 
شهري در ســال ۹۹ حدود 4۳درصد 
و بــراي خانواده هــاي روســتايي نيز 
۲۳,1درصد بوده اســت؛ از آنجايي كه 
كل هزينه غيرخوراكي شهرنشــينان 
4۶ و روستاييان نيز ۲0 ميليون تومان 
بــوده؛ خانواده هــاي كشــور به طور 
متوســط هزينه اي در حدود 1۸ تا ۲۶ 
ميليون تومان تنها براي بخش مسکن 
كنار گذاشته شده؛ خريد يا اجاره واحد 
مسکوني كه با توجه به قيمت فروش، 
همچنيــن اجاره ها، اين مبلغ بســيار 

كمتر از كف بازار در برخي شهرهاست.

ماراتن تعیین دستمزد براي سال ۱۴۰۱ سرانجام به پایان رسید و طرفین کارگري و کارفرمایي 
روي رقم ۵۷ درصد افزایش دستمزد در سال آینده توافق کردند. این رقم اما با اعتراض برخي 
اقتصاددانان و البته اعضاي اتاق بازرگاني -به طور کلي جامعه کارفرمایي- مواجه شده است. آیا این میزان 
افزایش دستمزدها در سال آینده، خطر تعدیل کارگران را افزایش مي دهد؟ آیا نظام تولیدي کشور که در رکود 

تورمي به سر مي برد، قادر به پرداخت این میزان افزایش دستمزد هست؟ 

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

تا زمانیکه تورم مزمن در اقتصاد ایران وجود دارد، افزایش دستمزدها به رفاه قشر کارگر کمکی نخواهد کرد

 نوسان : محمــد طبيبيان، اقتصاددان 
در كانال شخصي خود در تلگرام نوشت: 
آنچه در واقع مي تواند دستمزد حقيقي 
كارگر را در اقتصاد افزايش دهد افزايش 
توليد نهايــي نيروي كار اســت. يعني 
شــرايطي كه براي آن كارگر سوم توليد 

نهايي هشــتاد، نــود، صد كيلو ســيب 
زميني باشــد. اين امر چه زماني تحقق 
مي يابد؟ وقتي سرمايه گذاري، پيشرفت 
فني، كار آفرينــي و زمينه هاي توليد و 
تجارت و فرصت هاي پر بازده اشــتغال 
فراهم شود. اين اقتصاددان اضافه كرد: 

در غير اين صــورت افزايــش اجباري 
دســتمزد به جز كاهــش كار آفريني و 
اشتغال نتيجه اي همراه نخواهد داشت. 
با 57 درصد افزايش دستمزد، در آينده 
نرخ تورم و نرخ بيکاري بالا، دست شما 

را خواهد بوسيد.

نظر یک اقتصاددان  درباره افزایش دستمزد؛ 

افزایش 57 درصدی چاره ساز نیست

چرا اقتصاددانان با افزایش حداقل دستمزد مخالفت می کنند؟؛
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سيد روح الله لطيفي، سخنگوي گمرک ايران در خصوص مقاصد اصلي صادراتي كشور 
گفت: چين، عراق، تركيه، امارات و افغانستان پنج مقصد اول صادراتي كالاهاي ايراني از 
ابتداي سال تاكنون بوده اند. ميزان تجارت خارجي ايران در يازده ماه نخست امسال ۳۸ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزايش داشته است.سخنگوي گمرک ايران 
افزود: چين با ۲5.۶۳ ميليون تن به ارزش 1۲.۶۳ ميليارد دلار و با رشد 4.5 درصدي در وزن 
و 5۶ درصدي در ارزش نسبت به سال گذشته در پله اول مقاصد صادراتي قرار گرفته است.

محمدرضا عاليان، سخنگوي انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبي گفت كه 
براساس قوانين موجود، صادركنندگان پسته خودشان هم مي توانند به واردات موبايل 
اقدام كنند، اما براي سال اول با محدوديت هايي مواجه خواهند بود. وي با بيان اينکه براساس 
مصوبه قبلي هم صادركنندگان خشکبار مي توانستند با ارز حاصل از صادرات خود موبايل 
وارد كنند، اظهار كرد: براساس قانون سقف سابقه شركت هايي كه براي اولين سال در 
حوزه واردات موبايل فعال هستند، فقط مي توانند 500 هزار دلار ثبت سفارش كنند. 

 نوسان:ســید مرتضي افقه، 
استاد دانشکده اقتصاد و علوم 
اجتماعي دانشــگاه شــهید 
تصمیم  مورد  در  اهواز  چمران 
مجلس براي حذف ارز ترجیحي 
بر این باور است که این تصمیم 
روزهاي  در  نمایندگان مجلس 
پایاني ســال به این دلیل است 
که بودجه را باید تا هفته آینده 
طبق قانون به تصویب برسانند. 
ضمن آنکه مجلسي ها مطمئن شده اند 
توافق با غرب نزديک است و تحريم ها 
برداشته خواهد شد و دولت نيز مي تواند 
منابعي را كه به منظور كمک معيشتي 
اســت تحت عنوان كوپن يا كالا برگ 

الکترونيکي جذب كند. 
افقه با اشــاره به نتايج ايــن تصميم 
خاطرنشان كرد: مسلما شوک زيادي 
به قيمت كالاهايي كه با ارز ترجيحي 
وارد مي شد وارد خواهد شد و به اعتقاد 
من آن مبلغي كه بــراي جبران گراني 
كالاهاي اساســي قرار اســت به مردم 
بازگردانند جبران ميزان تورمي كه به 
خصوص براي كالاهاي اساسي تحميل 

مي كند را نخواهد كرد. 
اين موضــوع را مي توان از ســخنان 
توليدكنندگاني كه از اين ارز استفاده 

مي كنند، برداشت كرد.
 اين كارشناس اقتصادي تصريح كرد: 
تجربه نشــان داده كه دولت تنها يک 
ســال يک مبلغ ثابت را بــراي كمک 
معيشــتي اضافه مي كند اما به دليل 
وجود تورم بالا كه ناشي از بي تدبيري ها 
و مشــکلات ديگر دولت اســت اين 
قضيه چندان ادامه پيدا نمي كند و اين 
مبالغ براي كمک معيشــتي نيز رو به 
اضمحلال مي رود و در نهايت اين اقدام 
قدرت خريد مــردم را در كوتاه مدت و 
ميان مــدت كاهش خواهــد داد. او در 
مورد تاثيرات مثبت و منفي تصميم به 
حذف ارز ترجيحي نيز گفت: به اعتقاد 
من اين تصميم هيــچ تاثير مثبتي در 
پي ندارد هر چند ممکن است يکسري 
اقتصاددان هاي طرفدار بازار آزاد از اين 
موضوع طرفداري كنند و اما شايد بتوان 
گفت تنها تاثير مثبت اين قضيه براي 

دولت و بودجه بگيران است.
افقه با رد ادعاي برخي افــراد در مورد 
حذف رانت ارز 4۲00 توماني ادامه داد: 
عمده جوسازي هاي طرفداران حذف 
ارز 4۲00 توماني نيز همين قضيه بود 
كه دست رانت خواران را كوتاه خواهند 
كرد. اما با اين اقدام نه تنها رانت عده اي 
خاص از بين مي رود بلکه يارانه اي كه 
براي ۸0 ميليون جمعيت كشور نيز بود 

از بين خواهد رفت.

خانواده ی مک دونالد در اواخر دهه ی 1۹۳0 
از منچســتر به هاليوود مهاجــرت كردند. 
ريچارد و موريس مک دونالد به عنوان عوامل 
پشت صحنه  در اســتوديوی ساخت فيلم 
استخدام شــدند. پدر آن ها يعنی پاتريک 
مک دونالد در ســال 1۹۳7 يک كيوســک 
تهيه ی غــذا در نزديکی فــرودگاه مونروويا 
كاليفرنيا راه اندازی كرد. منوی اين رستوران 
كوچک در ابتدا فقط ســاندويچ هات داگ 
بود. مدتی بعد ساندويچ همبرگر به قيمت 
10 سنت و نوشــيدنی آب پرتغال نامحدود 
به مبلغ 5 سنت به منوی رستوران اضافه شد. 
ريچارد و موريس مک دونالد در سال 1۹40 
اين كيوســک فروش ســاندويچ را چندين 
كيلومتر جابه جا كرده و به ســن برنارديوی 
كاليفرنيا منتقل كردند. آن ها اسم رستوران 
 »McDonald’s Bar-B-Que« را 
گذاشتند. منوی غذايی آن ها شامل ۲5 نوع 
غذا بود و اكثرشــان غذاهايی كبابی بودند. 
رســتوران آن ها از آن دسته رستوران هايی 
بود كه مردم داخل ماشين خود در پاركينگ 
می نشستند و پيش خدمت ها سفارش آن ها 

را گرفته و غذا را به آن ها تحويل می دادند.

روند توسعه مک دونالد
در ســال 1۹4۸ اين دو برادر متوجه شدند 
كه بيشترين ســود آن ها از فروش همبرگر 
به دســت می آيد. آن ها منوی خود را تغيير 
دادند و ايــن بار فقط همبرگــر، چيزبرگر، 
چيپس سيب زمينی، قهوه، نوشيدنی های 
بدون الکل و كيک سيب را داخل منوی خود 
قرار دادند. آن ها در همان سال اول تغييرات 

اساسی در رســتوران ايجاد كردند. چيپس 
سيب زمينی و كيک سيب در منوی غذايی 
جای خودشان را به سيب زمينی سرخ كرده 
و ميلک شيک دادند. و رستوران از حالتی كه 
غذا را داخل ماشين سرو می كردند تغيير كرده 
و به سلف سرويس تبديل شد. آن ها همچنين 
آشپزخانه ی رستوران خود را طوری طراحی 
كردند كه بيشترين بهره وری را داشته باشد. 
 »McDonald’s« نام رســتوران هم به
تغيير كرد و چند ماه بعد دوباره بازگشايی شد.

اين دو برادر در سال 1۹5۲ تصميم گرفتند 
كه ساختمان رستوران خود را با هدف افزايش 
بهره وری و داشتن ظاهر زيباتر تغيير بدهند. 
آن ها برای طراحی ســاختمان خود آگهی 
پخش كردند و با حداقل 4 معمار مصاحبه 
كردند. و درنهايت استنلی كلارک مستون 
را انتخاب كردند. ريچارد و موريس به همراه 
مســتون روی طراحی جديد ســاختمان 
رستوران باهم همفکری كردند. آن ها نقشه ی 
رستوران را در ابعاد واقعی و توسط گچ روی 
زمين تنيس نزديک خانــه ی مک دونالدها 
طراحی كردند. در طراحی رستوران جديد از 
سراميک های قرمز و سفيد، فولاد ضد زنگ، 
ورقه های فلزی با رنگ های روشــن، شيشه 
و نئون های قرمز، سفيد، زرد و سبز استفاده 
شد. آن ها همچنين لوگوی رستوران يعنی 
همبرگری كه كلاه سرآشپز روی سرش بود 
يعنی اسپيدی را با چراغ های متحرک نئون 
طراحی كرد. استفاده از تکنيک های بازاريابی 
رســتوران معمولی مک دونالد را تبديل به 
يک فست فود زنجيره ای كرد. آن ها وسايل 
گرمايشی را كاهش دادند تا مشتری ها دلشان 

نخواهد برای مدت طولانی داخل رستوران 
بنشينند. صندلی های رستوران به گونه ای 
طراحی شده بود كه مشتری ها به غذای خود 
مسلط باشند تا بتوانند سريع تر غذا بخورند. 
صندلی هــای كمی بيشــتر از حد معمول 
باهم فاصله داشتند تا مشتری ها نتوانند زياد 
باهم صحبت كنند. ليوان های مشتری ها به 
شکل مخروطی بود تا آن ها مجبور باشند در 
حين غذا خوردن ليوان خود را در دستشان 
نگه داشته و همين موضوع باعث بالا رفتن 
سرعت آن ها در غذا خوردن می شد. بسياری 
از شركت های ديگر مانند برگر كينگ، وايت 
كسل و ساب وی از استراتژی های مک دونالد 

برای رستوران های خودشان استفاده كردند.
در اواخر ســال 1۹5۳ برادرهای مک دونالد 
تصميــم گرفتند تا بــا دادن حــق امتياز، 
شــعبه های ديگری از رســتوران خــود را 
راه اندازی كنند. نيل فاكس، توزيع كننده ی 
شــركت نفت جنرال اولين شخصی بود كه 
حق امتياز رستوران آن ها را خريداری كرد. 
خريداران بعدی حق امتيــاز راجر ويليامز 
و بردت لانــدن بودند. جالب اســت بدانيد 
شعبه ای كه اين دو نفر تاسيس كردند امروزه 
قديمی ترين شعبه ی رستوران مک دونالد 
است. اين شعبه مجبور نبود تا رستورانش را 
مطابق با آخرين تغييرات مک دونالد تغيير 
دهد. زيرا حق امتياز آن توسط شركت مک 
دونالد به آن ها اعطا نشــده بود بلکه برادران 
مک دونالد مســتقيما اين حق امتياز را به 
خريداران آن داده بودند. تا سال 1۹۹1 حدود 
۳7 درصد از فروش گسترده ی اين رستوران 
مربوط به شعبات آن در خارج از كشور آمريکا 

بود. در ســال 1۹۶7 اولين شعبه ی خارجی 
اين رســتوران در بريتيش كلمبيای كانادا 
افتتاح شد. اين روند تا ســال های بعد ادامه 
داشــت تا اينکه در اوايل دهه ی ۹0 توانست 
بيش از ۳۶00 شــعبه در 5۸ كشور جهان 
مانند ژاپن، كانادا، آلمان، انگلستان و فرانسه 

راه اندازی كند.

وضعیت کنونی در بازار
بعد از مرگ كراک مديريت اين شركت دست 
به دست گشت و امروزه استيو ايستربروک 
مديرعامل اين شركت اســت. مک دونالد 
در 1۲0 كشور جهان شــعبه دارد و روزانه به 
۶۸ ميليون نفر ســرويس ارائه می دهد. اين 
شركت بيش از ۳75 هزار كارمند در سراسر 
جهان دارد و منوی غذايی خود را براســاس 
آداب و رسوم و فرهنگ هر كشور تغيير داده 
است تا بتواند غذاهای خود را بر اساس ذائقه ی 

مردم آن منطقه عرضه كند.
در اين ســال ها پرونده هــای قانونی زيادی 
عليه اين شركت ايجاد شده و تبليغات منفی 
زيادی عليه آن شده اســت. استراتژی اين 
شركت برای روبه رو شــدن با چالش ها اين 
اســت كه نگرانی های موجود را می پذيرد و 
سپس برای رفع آن ها اقدام می كند. به عنوان 
مثال يکی از اين چالش ها ابــراز نگرانی در 
مــورد وضعيت ســلامتی كودتــان بعد از 
خوردن محصولات اين شــركت بوده است. 
مک دونالد برای برطرف كردن اين نگرانی ها 
اقدام به تاسيس شــورای مشورت جهانی 
)GAC(  نمود. GAC   يک تيم بين المللی 
از متخصصان مســتقل اســت كه با همت 
مک دونالد دور هم جمع شده اند تا در مورد 
وضعيت تغذيه ی كودكان باهم مشورت كنند. 
در نتيجه ی فعاليت های اين شورا مک دونالد 
مواد غذايی سالم تری مانند سالاد، ميوه، آب  
سيب و شير كم چرب را به منوی خود اضافه 
كرد. مک دونالد اولين رســتورانی بود كه در 
سال ۲00۶ در بسته بندی مود غذايی خود 

ارزش غذايی آن ها را درج كرد.
از ديگر چالش هايی كه مک دونالد در طول 
اين ســال ها با آن روبه  رو بوده است می توان 
به شکايت از خطرناک بودن بسته بندی های 
محصولات اين رســتوران برای جنگل های 
بارانی اشــاره كرد. مک دونالد برای رفع اين 
مشکل در سال 1۹۹0 تعهد جهانی محيط 
زيســت را ايجاد كرد. اين شــركت حجم 
زباله های خود را كاهــش داد و به حفاظت 
از منابع طبيعی پرداخــت. در نتيجه امروزه 
۸0 درصد از بســته بندی های اين شركت 
توسط مواد تجديدپذير ســاخته می شود. 
درنهايت می توان گفت كه تبليغات، ارائه ی 
محصولات خلاقانه، بسته بندی های جذاب و 
ارائه ی راه حل های هوشمندانه برای پشت سر 
گذاشتن چالش ها از جمله عواملی هستند كه 
باعث شده اند رستوران های زنجيره ای مک 
دونالد بعد از گذشت چندين دهه محبوبيت 
خودشــان را حفظ كرده و روزبه روز به تعداد 

شعبات آن ها افزوده شود.

جزییات واردات موبایل با ارز خشكبارشرکای اصلی تجاری ایران؟
دورنمای اقتصاد

 گزارش

شوك هاي قیمتي 
در راهند!

این روزها، آخرین روزهای سال آخر قرن و آخرین سال از »دههای 
و  بالا  بیکاری  و  تورم  سبب  به  که  دههای  است؛  ازدست رفته« 
و  کارشناسان  سوی  از  اندک،  وری  بهره  و  رشد  سرمایه گذاری، 

فرهیختگان چنین نام گذاری شده است. 
در اين سال، همچنين شاهد مداخلات اختلالزای دولت از طريق قيمت گذاری 
دستوری و نظام چندنرخی ارز، تداوم محدوديت های تجاری و سخت تر شدن 
تامين مواد اوليه و دسترسی به نهادهای مالی خارجی و بازارهای صادراتی 
بوديم؛ مصائبی كه كار و فعاليت را برای بنگاههای اقتصادی و صنعتی بسی 
مشکل كرد. چه حيف كه اين سال و سال ها می توانست به گونه ای ديگر رقم 
بخورد و بخشی از مسير و راه توسعه اين سرزمين عزيز پيموده شود؛ توسعه و 
پيشرفتی كه خواست و آرزوی يکصد و چند ده ساله اين مردم پس از نهضت 
مشروطه بوده و جانهای بسياری برای تحقق آن به جان آفرين تسليم شده است. 
به نظر اين خدمتگزار صنعت و اقتصاد ملی، تا نگاه ما به جامعه و جهان تغيير 
نکند، با افت وخيزهايی در همين مسير پرسنگلاخ به عقب و جلو خواهيم رفت.  
در نگاه به جامعه، بايد آزادی های مشروع اقتصادی، حقوق شهروندی و حق 
مردم برای ايجاد نهادها و تشکل های مستقل از دولت و در خدمت به ميهن را 
بپذيريم و حتی مشوق آنها و حمايتگرشان در اين مسير باشيم. در نگاه به جهان 
نيز بايد دوستی، تفاهم و تعامل را اصل و اساس حركتمان بدانيم و از دستاورهای 
بشری و منابع فکری و مادی تمامی كشورها و قدرتها در جهت بهبود و ارتقای 

اقتصاد ملی و رفاه هم ميهنان مان بهره برداری كنيم.  
به باور اينجانب، آنچه شايد سبب موفقيت اندک و كسب جايگاه نهچندان 
شايسته ميهن مان در روند توسعه ای مشابه ساير كشورهای پيشرفته و موفق 
در حال توسعه طی دهه ها شده، فقدان الگوهای مناسب، عدم انباشت تجربه و 
دانش و به قولی نهادينه نشدن امر توسعه به صورت مشخص، كاربردی و متکی 
به ظرفيتهای درونی و دانش روز جهانی، آن هم در قالب نهادهای مدنی است. با 
مرور تجربه چند دهه فرآيند توسعه ای ميهنمان با گسست ها و شکست هايی 
مواجه می شويم كه چه بسا اگر بهره گيری از دانش، تجارب و آموزه های قبلی 
در قالب نهادهای مدنی مهيا بود، چنين رفت و برگشتهای خسارت باری واقع 
نميشد و خشت ها به قاعده روی هم قرار می گرفت و خانه توسعه، پيشرفت و 

رفاه اين ملک و ملت، بهتر و سريع تر ساخته و پرداخته می شد.
»دهه   ای  از  سال  آخرين  و  قرن  آخر  سال  روزهای  آخرين  روزها،  اين 
ازدست رفته« است؛ دهه   ای كه به سبب تورم و بيکاری بالا و سرمايه گذاری، 
رشد و بهره   وری اندک، از سوی كارشناسان و فرهيختگان چنين نام گذاری شده 

است. 
در اين سال، همچنين شاهد مداخلات اختلال   زای دولت از طريق قيمت گذاری 
دستوری و نظام چندنرخی ارز، تداوم محدوديت های تجاری و سخت   تر شدن 
تامين مواد اوليه و دسترسی به نهادهای مالی خارجی و بازارهای صادراتی 
بوديم؛ مصائبی كه كار و فعاليت را برای بنگاه   های اقتصادی و صنعتی بسی 

مشکل كرد.
چه حيف كه اين سال و سال ها می   توانست به   گونه   ای ديگر رقم بخورد و 
بخشی از مسير و راه توسعه اين سرزمين عزيز پيموده شود؛ توسعه و پيشرفتی 
كه خواست و آرزوی يکصد و چند ده ساله اين مردم پس از نهضت مشروطه 
بوده و جان   های بسياری برای تحقق آن به جان   آفرين تسليم شده است. به نظر 
اين خدمتگزار صنعت و اقتصاد ملی، تا نگاه ما به جامعه و جهان تغيير نکند، با 

افت وخيزهايی در همين مسير پرسنگلاخ به عقب و جلو خواهيم رفت. 
در نگاه به جامعه، بايد آزادی   های مشروع اقتصادی، حقوق شهروندی و حق 
مردم برای ايجاد نهادها و تشکل های مستقل از دولت و در خدمت به ميهن 
را بپذيريم و حتی مشوق آنها و حمايتگرشان در اين مسير باشيم. در نگاه به 
جهان نيز بايد دوستی، تفاهم و تعامل را اصل و اساس حركت   مان بدانيم و از 
دستاورهای بشری و منابع فکری و مادی تمامی كشورها و قدرت   ها در جهت 
بهبود و ارتقای اقتصاد ملی و رفاه هم ميهنانمان بهره   برداری كنيم. به باور 
اينجانب، آنچه شايد سبب موفقيت اندک و كسب جايگاه نه   چندان شايسته 
ميهن   مان در روند توسعه   ای مشابه ساير كشورهای پيشرفته و موفق در حال 
توسعه طی دهه   ها شده، فقدان الگوهای مناسب، عدم انباشت تجربه و دانش 
و به قولی نهادينه نشدن امر توسعه به   صورت مشخص، كاربردی و متکی به 

ظرفيت   های درونی و دانش روز جهانی، آن هم در قالب نهادهای مدنی است. 
با مرور تجربه چند دهه فرآيند توسعه   ای ميهن   مان با گسست   ها و شکست   هايی 
مواجه می   شويم كه چه بسا اگر بهره   گيری از دانش، تجارب و آموزه   های قبلی 
در قالب نهادهای مدنی مهيا بود، چنين رفت و برگشت   های خسارت باری واقع 
نمی   شد و خشت   ها به قاعده روی هم قرار می   گرفت و خانه توسعه، پيشرفت و 

رفاه اين ملک و ملت، بهتر و سريع تر ساخته و پرداخته می   شد.

دهه از دست رفته !

capital

تبلیغات خلاقانه، بسته بندی های جذاب و  راه حل های هوشمندانه برای پشت سر گذاشتن چالش ها از عوامل تسخیر بازارها بودند

زمانی که برادرهای مک دونالد اولین هات داگ فروشی خودشان را افتتاح کردند تصور نمی کردند که 
رستورانشان تبدیل به محبوب ترین رستوران زنجیره ای جهان خواهد شد. مک دونالد بزرگ ترین 
فست فود زنجیره ای در جهان است. اولین شعبه ی این رستوران در سال ۱۹۴۸ و توسط ۲ برادر به 
نام های ریچارد و موریس مک دونالد در سن برناردینوی کالیفرنیا راه اندازی شد. منوی اولیه ی این رستوران شامل 
همبرگر، چیزبرگر، سیب زمینی سرخ کرده و نوشابه بود تا آن ها بتوانند غذای ارزان را در اسرع وقت به مشتری های 

خود تحویل دهند. امروزه این رستوران بیش از ۳6۹۰۰ شعبه در سراسر جهان دارد؛

هفته نامه نوسان

گرو ه بین الملل

این سال ها می   توانست به   گونه   ای دیگر رقم بخورد؛

 نوسان:ســيد شــمس الدين حســيني، عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس با تاكيد بر اينکه 
نظام چندنرخي ارز يکي از مشکلات اساسي اقتصاد 
ايران در سال هاي اخير بوده اســت، گفت: مصوبه 
مجلس بــراي دادن مجــوز اصلاح نظــام ارزي به 
دولت، تصميم حساب شده بود و اميدواريم با حذف 
ارز 4۲00 توماني ، توليد شکوفا شــود. اين نماينده مردم در مجلس ادامه 
داد: دولت ســيزدهم لايحه بودجه 1401 را با رويکــرد اصلاح نظام ارزي و 
به نوعي يکسان ســازي نرخ ارز به مجلس ارايه كرد. با توجه به بررســي دو 
شوري لايحه بودجه، كليات آن راي آورد و تصويب شد، ولي در كميسيون 
تلفيق مصوبه اي آورده شد مبني بر اينکه معادل ۹ ميليارد دلار ارز ترجيحي 
در سال آينده با اســتفاده از بند 1۸ تبصره 14 كه در آن مابه التفاوت ريالي 

پيش بيني شده بود، تخصيص پيدا كند

 نوسان: اســدالله كارگر، رييس اتحاديه صنف  
ميوه و ســبزي و تربار تهران در خصوص مصرف 
ميوه در كشــور گفت: »حــدودا مي توان گفت 
تقاضــا براي ميــوه در ســال هاي پاندمي كرونا 
حداقل ۲5 درصد كاهش پيدا كرده اســت.اين 
كاهش مصرف تنها به خاطر پاندمي كرونا نبوده، 
بلکه تورم نيز نقــش تاثيرگذاري در آن داشــته و در كنار آن مديريت 
مصرف مــردم نيز بي تاثيــر نبوده؛ زيــرا معمولا مــردم از هر كالايي 
چهار تا پنج كيلوگــرم خريداري مي كردند اما امــروز خريد آنها به روز 
شده  است.« او ادامه داد: »با به حداقل رســيدن برگزاري مراسم هاي 
مختلف، بسته شدن هتل ها، متوقف شدن عروسي ها و جلسات مصرف 
ميوه به صفر رسيده بود و كماكان نيز به حالت عادي بازنگشته و زماني  

كه در جامعه متقاضي نباشد عرضه محصول بيشتر مي شود.«

 نوســان:  كارخانه ۸5 ســاله ارج كه تعطيل شده 
بود با تــلاش و رفع موانع توليد از جملــه قوانين زائد 
و دســت وپاگير، دوبــاره در مدار توليد قــرار گرفت 
و قرار اســت به زودي خط توليد محصــولات لوازم 
خانگي اين واحد بــزرگ توليدي، راه اندازي شــود.

محمدمهدي بــرادران، معاون صنايــع عمومي وزير 
صمت ضمن اعــلام اين خبر گفت: نخســتين كارخانه توليد لــوازم خانگي 
كشور به علت تشديد مشــکلات توليد در ســال 1۳۹0، به طور كامل تعطيل 
شــده بود كه از مردادماه امســال )1400( بــا تلاش و پيگيري هــاي وزارت 
صمت، پس از 10 ســال تعطيلي در مســير احياء قرار گرفــت. وي افزود: در 
راســتاي احياي برند ارج و ايجــاد تنوع محصولات در ســبد محصولات اين 
شــركت، توليد انواع يخچال و فريزر، انواع ماشــين لباسشــويي ديجيتال و 
مکانيکي، ماشــين ظرفشــويي و كولر گازي اســپيلت، وجود خواهد داشت.

  نوســان:محمدرضا تاجــدار، رييــس انجمــن 
توليدكننــدگان، صادركننــدگان و واردكننــدگان 
محصولات دخاني با اشاره به اظهارات مطرح شده مبني 
بر دخالت مافياي دخانيات براي جلوگيري از افزايش 
ماليات ســيگار، تصريح كرد: صنعــت دخانيات يک 
صنعت قانوني است، اما افرادي پيشنهاد افزايش ۸۲0 
درصدي ماليات را بدون هيچ پشــتوانه علمي مطرح كردند و به هيچکس هم 
پاسخگو نيستند كه به نظر مي رسد مافيا در بين اين افراد نفوذ كرده باشد. تاجدار 
با اشاره به اينکه 1۲ تا 15 ميليون نفر در كشور سيگار مصرف مي كنند، گفت: 
بنابراين افزايش ناگهاني ۸00 درصدي ماليات اين محصول منجر به نارضايتي، 
تورم و برهم خوردن نظام اقتصادي خواهد شد. در چنين شرايطي درخواست 
ما از نمايندگان مجلس اين است كه دقت كنند از چه كساني مشورت مي گيرند 
و اجازه ندهند افرادي با اظهــارات فريب كارانه، اين صنعت موفق را نابود كنند.

دولت از معیشت مردم حمایت کندجاي دیگري دنبال مافیا بگردید!ارج  دوباره در مدار تولید قرار گرفتکاهش 25 درصدي مصرف میوه در کشور
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مديرعامل شركت فولاد مباركه گفت: اگر 
فولاد مباركه به عنوان پيشــران صنعت 
كشــور وجود نداشــت در صنايع زيادی 
مانند خودرو، لوازم خانگی، گاز و نفت و ... 
بسياری از پروژه ها مانند پروژه خط انتقال 
نفت از گوره به جاسک عملی نمی شد كه 
با تلاش فولاد مباركه در چنين پروژه هايی 
دشــمن در اين عرصه شکســت خورد. 
محمدياســر طيب نيا مديرعامل شركت 
فــولاد مباركه در چهارميــن گردهمايی 
ائمه جمعه استان اصفهان كه به ميزبانی 
شركت فولاد مباركه برگزار شد اظهار كرد: 
رهبری سال هاست با نامگذاری شعار سال 
در طليعه هر سال مهم ترين جهت گيری 
كشور كه با توجه به شناخت دقيق ايشان 
از نيازها،گلوگاه ها و شــرايط كشور است 
مشــخص می فرمايند كه هــدف اين كار 
ايجاد فضای مناســب برای رفع گلوگاه ها 
اســت. همه جهت گيری ها و اقداماتی كه 
در سال های گذشــته در اين جهت انجام 
شده برای رفع موانع توليد و رشد اقتصادی 
كشور بوده است كه درک فضای حاكم بر 

كشور برای عموم مردم ضروری است. 
وی گفت: هدف اين نامگذاری در ابتدای هر 
سال، بسيج شدن توان مردم برای رسيدن 
كشور به قله های سربلندی و افتخار بوده 
كه البته طبيعتاً دشمن نيز نسبت به اين 
گلوگاه هايی كه در فرمايش رهبری گفته 

می شود برنامه ريزی و تحليل هايی را انجام 
می دهد.

دستاورد بزرگ انقلاب اسلامی
طيب نيا تصريح كرد: در ســال های پس از 
انقلاب، دشــمن برای ضربه زدن به نظام 
اســلامی بســيار تلاش كرده وفتنه های 
زيادی مانند جنــگ تحميلــی را به راه 
انداخت ولی با كمک الهی به نتيجه نرسيد. 
يکی از دســتاوردهای انقلاب شکوهمند 
اسلامی رشد صنعت فولاد در كشور بوده 
و در صنعت فولاد كشــور مــا هم اكنون 
شکوفا شده و به عبارت ديگر صنعت فولاد 
به عنوان يک صنعت مادر در كشور نقطه 

قوت انقلاب اسلامی است. 
وی خاطر نشــان كرد: فــولاد مباركه به 
عنوان مولود مبارک انقلاب اســلامی نيز 
در ايام دفاع مقدس و در زمانی كه كشــور 
آماج حملات رژيم بعث بوده ساخته شده و 
مراحل شکل گيری خود را گذراند و سپس 
توسعه يافت و امروز به عنوان يکی از صنايع 
مهم كشــور به شــما می رود. مديرعامل 
شركت فولاد مباركه تاكيد كرد: يک سوم 
فولاد كشور در فولاد مباركه توليد می شود 
كه توليد محصولات فولادی برای استفاده 
در چهارهزار واحد صنعتی از كارگاه های 
كوچک تا صنايع بزرگ انجام می شود كه 
در اين امر حــدود ۳50هزار نفر به صورت 

مستقيم و غير مستقيم از بابت اين صنعت 
ارتزاق می كنند.

فولاد مبارکه
 نماد صنعت در کشور

وی يادآور شــد: در جای جای كشــور در 
توسعه زيرســاخت ها، اشتغال زايی، انجام 
مســئوليت های اجتماعــی و عرصه های 
ديگر، فولاد مباركه وارد شــده و به واسطه 
بنای درســت و به جايی كه از همان ابتدا 
گذاشــته شــده باعث افتخار و ســرآمد 
بهره وری در كشــور تبديل شــده و جزء 
برترين شركت های كشور و به عنوان نماد 

صنعت به شمار می رود. 
طيب نيا متذكر شد: امروزه هجمه عظيم 
و هدفمنــدی در جهت صنعت ســتيزی 
در كشور به راه افتاده است و اين در حالی 
است كه اگر فولاد مباركه به عنوان پيشران 
صنعت كشــور وجود نداشــت در صنايع 
زيادی مانند خودرو، بســته بندی، گاز و 
نفت و ... بســياری از پروژه ها مانند پروژه 
خط انتقال نفت از گوره به جاسک عملی 
نمی شد كه با تلاش فولاد مباركه در چنين 
پروژه هايی دشمن در اين عرصه شکست 

خورد. 
وی ادامه داد: دشمن در تلاش است صنعت 
را مايه آلودگی و كمبود آب جلوه دهد ولی 
اين موضوع اصلا صحيح نيست چرا كه به 

طور مثال مصرف فولاد مباركه امسال به 
كمتر از 15 ميليون متر مکعب رسيده كه 
اين مهم با بازچرخانی آب و تصفيه پساب 
۹ شهر اطراف كارخانه اين امر محقق شده 
است و تا چند ســال آينده مصرف آب اين 
شركت در فرايند توليد محصولات به صفر 
خواهد رســيد. مديرعامل شركت فولاد 
مباركه اظهار كرد: ما به دنبال اين هستيم 
كه با سرمايه گذاری فولاد مباركه مشکل 
آب در استان حل شود و اين درحالی است 
كه سهم ما از مصرف آب زاينده رود كمتر 
از يک و نيم درصد از كل ميــزان آب اين 
رودخانه است كه در عين حال اين شركت 
منافع زيادی مانند اشــتغالزايی مستقيم 
و غير مستقيم، توســعه زيرساخت ها را با 

سرمايه گذاری ايجاد كرده است.

فولاد مبارکه
 دوست دار محیط زیست

وی تصريح كرد: در كشــور ما در بسياری 
از موارد به سمت توســعه صنعتی رفتيم 
ولی متاســفانه الزامات آن محقق نشــده 
اســت ولی صنعتی مثل فولاد مباركه در 
همين حوزه، ســرمايه گذاری های زيادی 
انجام داده كــه به طور مثال در مســائل 
زيست محيطی، بسياری از روزهای سال 
كه ديگر شــهرها هوايی آلوده داشــتنند 
شــهر مباركه هوای سالم داشــت و اين 
موضوع و بســياری از موارد ديگر مرهون 
همين ســرمايه گذاری های فولاد مباركه 
است. طيب نيا عنوان كرد: اگر لوازم توسعه 
صنعت فولاد مهيا شــود منافــع زيادی 
برای اين صنعت بــزرگ مانند درآمدزايی 
و حفظ محيط زيســت می توان قائل شد 
و به همين خاطر اســت كه در بسياری از 
كشــورها مانند ژاپن اين موضوع مشاهده 
می شود كه بزرگترين كارخانه فولادسازی 
اين كشور در شــهر توكيو بنا شده است. 

وی خاطر نشــان كرد: بيشــترين ميزان 
مصــرف آب و گاز طبق تحقيقــات انجام 
شــده مربوط به مصرف خانگی است و به 
طور مثال همين عدم استفاده درست گاز 
در زمستان باعث قطع گاز صنعت شده و 
هزاران ميليارد تومان به صنعت كشور ضرر 
می زند. مديرعامل شــركت فولاد مباركه 
گفت: اگر بتوانيم در جهاد تبيين با اصلاح 
فرهنگ به حل اين مشــکل كمک كنيم 
شاهد پيشرفت در همه عرصه های كشور 
خواهيم بود كه اين موضوع نياز به كمک 

مبلغين دارد.

گزارش

 یادداشت

 نوسان:معاون فروش و بازاریابی 
شــرکت فولاد مبارکــه گفت: 
فولاد مبارکه آمادگی دارد با اخذ 
مجوزات لازم از مسئولان ارشد 
و با دریافــت ضمانت نامه ملکی، 
فروش اعتباری را بــرای مراکز 

خدماتی عملیاتی کند.
طهمورث جوانبخت، معــاون فروش و 
بازاريابی شركت فولاد مباركه در نشست 
هم انديشی فولاد مباركه با مراكز خدماتی 
و تبيين اهداف و اســتراتژی های سال 
1401 اظهار كــرد: بايد محدوديت های 
عرضه افزايــش يابد. به ايــن معنی كه 
تقاضا از عرضه بيشتر اســت و بنابراين 
برای كنترل تفــاوت قيمت، محصولات 
سهميه بندی شده اســت؛ محدوديت 
به نوبه خود بد نيســت. وی افزود: ظرف 
۲ سال گذشته محدوديت های بسياری 
از ســوی بخش های مختلف برای فولاد 
مباركه ايجاد شده است. پس از مدتی قرار 
شد فقط محصولات درجه يک در بورس 
عرضه شود و مابقی محصولات از طريق 
مراكز خدماتی توزيع شود. وظيفه اصلی 

اين مراكز هم خرده فروشی است.
طهمورث جوانبخت در ادامه بيان داشت: 
گاهی ممکن اســت بــه دلايل مختلف 
تفاوت قيمت وجود داشته باشد و گاهی 
نيز اين تفاوت قيمت وجود ندارد. مراكز 
رضايت نســبی را در وزارت خانه ايجاد 
كرده اند و شرايط نسبت به سال گذشته 
بهتر شده است. سيستم آرين كه ايجاد 
شده و در تلاشيم آن را بهبود ببخشيم، 
باعث افزايش شفافيت می شود و اين مهم 
خود باعث بهبود شــرايط می شود. وی 
همچنين عنوان كرد: با دستورالعمل های 
وزارتخانــه نمی توان محصــول درجه 
يک به شــركت ها داد اما به دليل كاهش 
حساسيت، شركت هايی كه عضو سامانه 
بهين ياب باشند، می توانند بر اساس نياز 
خود محصولات را از بــورس خريداری 

كنند.
معاون فروش و بازاريابــی فولاد مباركه 
درباره حق اعتراض دربــاره محصولات 
توســط مراكز نيز گفــت: از آنجا كه اين 
محصولات درجه ۲ اســت، حق اعتراض 
چندان قابل توجيه نيست. اگر هر استان 
كشش لازم را نداشته باشد در واقع بدين 
معنی است كه آن استان شايد اصلا نياز 
به مركز خدماتی نداشــته اســت. با اين 
حال لازم است ضريب های استانی مورد 
بازنگری قرار گيرد. در حوزه سهميه ها با 
اصلاح ضريب استانی تا حدودی مشکل 
حل خواهد شد. با اين حال طی جلساتی با 
هلدينگ ها سعی می كنيم اين مسئله نيز 
اصلاح شود. جوانبخت ادامه داد: اشکالات 
سامانه آرين بايد برطرف شود تا شفافيت 
حداكثر شود. هر ميزان شفافيت افزايش 
يابد می توان امتيازات بيشتری از وزارتخانه 
صمت برای اختصاص محصولات بيشتر و 
درجه يک به مراكز خدماتی گرفت. ما اين 
آمادگی را داريم كه سهميه مراكز را با نظر 
افراد تعيين كنيم. بحث تقســيم سود و 
سود انباشته هم بايد مورد توجه قرار گيرد؛ 
نبايد سرمايه در گردش را از شركت خارج 
كرد. وی در پاســخ به نکات مطرح شده 
درخصوص تخفيف و فروش اعتباری به 
مراكز ابراز داشت: موضوع تخفيفات حتما 
بررسی و بازنگری می شــود. در سال ۹7 
اين تخفيفات كم شد و در شرايط فعلی 
جا دارد اين ميزان بازنگری شــود. فولاد 
مباركه آمادگی دارد با اخذ مجوزات لازم 
از مسئولان ارشــد و با دريافت ضمانت 
نامه ملکی، فروش اعتباری را برای مراكز 

خدماتی عملياتی كند.

industry

رئيس هيأت مديره شركت فولاد مباركه از افزايش توليد و كاهش ضايعات در شركت فولاد 
هرمزگان خبر داد.علی نبوی اظهار كرد: خوشبختانه هدف گذاری و بهره وری خوبی در 
فولاد هرمزگان صورت گرفته و اين مجموعه در توليد افزايش و در ضايعات كاهش داشته 
ضمن اينکه به توليد دانگريد يا كم ارزش صفر رسيدند.نبوی درباره برنامه فولاد مباركه 
در حوزه فولاد هرمزگان، خاطرنشــان كرد: حمايت جدی از طرح های توسعه و مديران 

مجموعه فولاد هرمزگان در دستور كار فولاد مباركه قرار گرفته است.

افزایش بهره وری در فولاد هرمزگان
معاون تکنولوژی شركت فولاد هرمزگان گفت: ايريسا در حوزه فناوری اطلاعات و تحول 
ديجيتال فولاد هرمزگان نقش محوری دارد. نشست مديرعامل و جمعی از مديران شركت 
ايريسا با معاون تکنولوژی، مدير فناوری اطلاعات و روسای اين معاونت در محل شركت 
فولاد هرمزگان برگزار شد. مشــاركت در حوزه  تحول ديجيتال از جمله مواردی بود كه 
توسط عليرضا كاظمی، معاون تکنولوژی شركت فولاد هرمزگان و مجيد نوک زاده، مدير 
فناوری اطلاعات اين شركت در رابطه با همکاری های آتی با ايريسا مورد تاكيد قرار گرفت.

نقش محوری ایریسا در تحول دیجیتال

آمادگی برای فروش 
اعتباری محصولات  پیشرانیفولاددرتوسعهکشور

 نوسان :نشست هم اندیشــی فولاد مبارکه با مراکز خدماتی و تبیین 
اهداف و استراتژی های سال ۱۴۰۱ برگزار شد. در این نشست، مهم ترین 
موضوعات مرتبط با تعامل شــرکت فولاد مبارکه و مراکز خدماتی این 

شرکت طرح و مورد بررسی قرار گرفت.
در ابتدای اين نشســت گزارشــی از روند و عملکرد مراكز خدماتی اعم از ثبت 
سفارش و خرده فروشی ارائه شــد. اين گزارش با تمركز بر فروش داخل استان، 
فروش به توليد كننده، خرده فروشــی و ارائه خدمات ارائه شد. سپس با تبيين 
استراتژی های سال 1401 و رســالتی كه برای مراكز خدماتی به عنوان بازوان 
توانمند فولاد مباركه در توسعه بازار وجود دارد، ادامه يافت. همچنين بازاريابی 
و فروش محصولات فــولاد مباركه به مصــرف كنندگان كوچــک و معرفی 
توليدكنندگان توانمند فولاد مباركه، به عنوان اولين ماموريت اين مراكز مورد 
تاكيد قرار گرفت. مباحث مربوط به خرده فروشی محصولات و توجه به نيازهای 

مشتريان نيز بخش ديگری از اين گزارش بود.

لزوم حمایت از مراکز خدماتی فولاد مبارکه
احمد ســعيدبخش، مديرعامل هلدينگ آتيه فولاد نقش جهان نيز در بخش 
ديگری از اين مراسم اظهار كرد: وضعيت بازار در سال جاری مناسب نبوده است 
و به نوعی بايد حمايت شــويم كه بتوانيم از اين بحران عبور كنيم. به طور مثال 
سررسيد خيلی از ال سی های مراكز خدماتی گذشــته است و بعضا حدود ۲4 
درصد جريمه داريم كه انتظار داريم به اين جريمه ها نگاه مثبتی شود و به آن ها 
امتياز يا تخفيف داده شود. همچنين فروش اعتباری را بتوانيم جاری كنيم و نگاه 
مثبت به اين مراكز وجود داشته باشد. اين مراكز همچنين بايد محصول با كيفيت 

دريافت كنند.  

»شفافیت« و »تعالی« 
دستور کار جدی فولاد متیل 

رضا حيدری، مديرعامل فولاد متيل، نيز در اين نشســت ضمن تاكيد بر اينکه 
شفافيت در دستور كار اين شــركت قرار دارد، اظهار كرد: شركت فولاد مباركه 
دارای نماد زرين تعالی سازمانی اســت و حق اين است كه شركت های تابعه و 
وابسته به فولاد مباركه هم از اين مدل ها و سيستم ها بهره مند بشوند. وی با اشاره 
به پيش بينی كارشناسان در زمينه تداوم ركود در سال آينده، افزود: از آنجا كه 
حاشيه سود محصولات در حال كاهش است، ما بايد هزينه های مالی عمليات 
خريد را به هر ميزان ممکن كاهش دهيم. اين آمادگی و درخواست را داريم كه 
با تعاملی كه با همديگر داريم به سمت مدل  نههايی برويم كه هزينه ها را كاهش 
دهد. اين مهم می تواند با تغيير ماهيت قراردادها يا استفاده از ظرفيت های بانکی 
انجام شود. مديرعامل فولاد متيل الزام به تحليل محيطی برای شركت های تابعه و 
وابسته و همچنين بازاريابی موثر را گام جديد متيل به سمت فولاد مباركه قلمداد 
كرده و از معاون فروش فولاد مباركه درخواست كرد تا در تخصيص محصولات به 
شركت ها، به پيشنهاد آنان كه حاصل نتايج بازاريابی است، توجه ويژه داشته باشد.  

ورق فولادی به دست 
مصرف کننده نمی رسد

حسين زرعی روزبهانی، دبير دبيرخانه مراكز خصوصی، نيز گفت: الان مشکل 
توزيع ورق اين است كه ورق در بورس به دســت مصرف كننده نمی رسد. ما با 
مشتريان واقعی سروكار داريم كه دسترسی به ورق ندارند و نمی توانند در بورس 
خريد كنند. وی افزود: در صورت امکان مديران يا نمايندگان اين شركت ها بايد در 
قالب هيئت سه نفره در دفتر مراكز جلسه ماهانه داشته باشند و اين مسائل را به روز 
تجزيه و تحليل كنند چون مسائل حوزه فولاد به روز است. دبير دبيرخانه مراكز 
خصوصی اظهار كرد: بايد در سطح وزارتخانه اين مسائل توزيع ورق را مطرح كنيم 
و اين گره ها را به صورت كارشناسی شده به سمع مسئولين برسانيم و بتوانيم با 

كمک آنها به سمت حل اين مشکلات برويم.

لزوم تقویت و توانمندسازی مراکز خدماتی 
مدير فروش داخلی شركت فولاد مباركه گفت: يکی از دغدغه های مهم اين شركت 
تقويت توانمندی مراكز خدماتی به ويژه در حوزه ارائه خدمت به مشتريان است. 
وجود اين مراكز در سراسر كشــور، مزيت فولاد مباركه در برابر رقباست. محمد 
تاجمير رياحی، اظهار كرد: سال 1400، سال سختی برای فولاد مباركه بود و طبعا 
بخشی از اين مشکلات نيز به مراكز خدماتی منتقل شــد. در سال جاری حدود 
150 هزار تن ورق گرم توسط فولاد مباركه به كشــور وارد و به صورت تلفيقی 
عرضه شد. تاجمير رياحی با اشــاره به مشکلات فولاد مباركه در توليد محصول 
گفت: ما ملزم هستيم كل اطلاعات را با وب سرويس به وزارت خانه تحويل دهيم. 
سختگيری هايی كه در اين برنامه ها وجود دارد صرفا به دليل فولاد مباركه نيست. 
اگرچه اجرای چنين اقداماتی در برنامه های فولاد مباركه نيز بوده اما دليل عمده 
آن الزام ارســال اطلاعات به وزارتخانه اســت. مدير فروش داخلی شركت فولاد 
مباركه گفت: در 1.5 ســال گذشــته عدم فروش هيچ كالايی در خارج از بورس 
توسط شركت فولاد مباركه بسيار پررنگ بوده است؛ اما خوشبختانه تاكنون اين 
موضوع به قانون تبديل نشده است. تاجميررياحی افزود: دغدغه ما به جد اين است 
كه مراكز خدماتی توانمند باشد. ارائه خدمات در مراكز خدماتی ضعيف است و 
بايد تقويت شود. در آينده نزديک و با آغاز بهره برداری از شركت های نوردی جديد 
مثل گل گهر و جهان آرا، فولاد مباركه بايد برای رقابت جدی در آينده آماده شود. 
وی همچنين گفت: فولاد مباركه از مراكز خدماتی خود حمايت می كند؛ اگر طی 
سال های اخير اينگونه نبود، در پستی و بلندی های موجود، بسياری از آن ها تعطيل 
می شدند. مدير فروش داخلی شركت فولاد مباركه تصريح كرد: تخليه محصول در 
مراكز بايد تا آخر سال انجام شود. طی ۶ روز ابتدايی سال نيز بايد افرادی در مراكز 

برای تخليه يا دريافت احتمالی محصول حضور داشته باشند.

تقویت توانمندی
در ارائه خدمت به مشتریان

در چهارمین گردهمایی ائمه جمعه استان اصفهان تبیین شد:

صنعت فولاد به عنوان یک صنعت مادرکشور، نقطه قوت انقلاب اسلامی است

اگر فولاد مبارکه به عنوان پیشران صنعت کشور وجود نداشت در صنایع زیادی مانند خودرو، بسته 
بندی، گاز و نفت و ... بسیاری از پروژه ها مانند پروژه خط انتقال نفت از گوره به جاسک عملی 
نمی شد که با تلاش فولاد مبارکه در چنین پروژه هایی دشمن در این عرصه شکست خورد. محمدیاسر طیب نیا، 
مدیرعامل فولادمبارکه با بیان این مطلب اضافه کرد: یکی از دستاوردهای انقلاب شکوهمند اسلامی رشد صنعت 
فولاد در کشور بوده و در صنعت فولاد کشور ما هم اکنون شکوفا شده و به عبارت دیگر صنعت فولاد به عنوان یک 

صنعت مادر در کشور نقطه قوت انقلاب اسلامی است.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

در نشست هم اندیشی فولاد مبارکه با مراکز خدماتی تبیین شد؛

 نوسان : فولاد مباركه يکی از شركت ها و 
بنگاه های سرامد اقتصادی كشور است كه 
هم در حوزه محيط زيســت هم در حوزه 
تکنولوژيک و هم در حوزه خدمت رسانی 

به مردم است.
سيد رضا مرتضوی اســتاندار اصفهان در 
حاشيه چهارمين گردهمايی ائمه جمعه 
استان اصفهان در گفتگو با خبرنگار ايراسين 
اظهار كــرد: امروز فــولاد مباركه ميزبان 
چهارمين گردهمايی ائمه جمعه اســتان 
اصفهان بود كه همينجا بخاطر اين ميزبانی 
از هم از شورای سياست گذاری ائمه جمعه 
استان اصفهان و هم از مديران فولاد مباركه 

بابت اين ميزبانی و دعوت تشکر می كنم.
وی گفــت: مــردم مجموعــه حاكميت 
جمهوری اســلامی ايــران را حاكميتی 
يکپارچه دانســته و تفاوتی ميــان قوای 
مختلف و ديگــر مجموعه هايــی مانند 
مجموعه ائمه جمعــه نمی بينند و انتظار 
دارند همين برداشت در جامعه حاكم باشد 
كه به همين خاطر بايد با نگاهی هم افزا در 
مجموعه استان، اتفاقاتی را كه با محوريت 
سه قوا يا مجموعه ائمه جمعه استان رقم 

می زنند به طور جدی پشتيبانی شود.
استاندار اصفهان تصريح كرد: فولاد مباركه 
يکــی از شــركت ها و بنگاه های ســرامد 

اقتصادی كشــور اســت كه هم در حوزه 
محيط زيســت هم در حوزه تکنولوژيک و 

هم در حوزه خدمت رسانی به مردم است.
وی تاكيد كرد: فولاد مباركه در موضوع آب 
نيز با توجه به ضرورت های موجود در حوزه 
آب كه كل كشور درگير آن است برنامه های 
زيادی را اجرايی نموده و بــرای آينده نيز 
اقداماتی را انجام خواهد داد. فولاد مباركه با 
اقدامات مختلف در حوزه های تکنولوژيک 
و ديگر حوزه توانسته مصرف آب برای توليد 
محصولات فــولادی را ۲.7 متر مکعب به 
ازای هر ليتر برساند كه اين موضوع از نرُم 
جهانی پايين تر بوده كه در اين عرصه فولاد 

مباركه در دنيا جزو شــركت های پيشتاز 
بوده جزو كم مصرف ترين شركت ها در اين 

حوزه به شمار می رود.
مرتضــوی تصريــح كــرد: با توجــه به 
ظرفيت های موجود برای تامين پساب از 
شهرســتان های اطراف و تصفيه آن برای 
اســتفاده در فرايند توليد، ايــن اقدام نيز 
در دســتور كار فولاد مباركــه قرار گرفته 
تا بزودی استفاده اين شــركت از آب خام 
به كم ترين مقــدار يعنی چيزی حدود 15 
ميليون متر مکعب در سال برسد كه البته 
تعهد دولت به صنعت فولاد برای تحويل 

آب بيشتر از اين مقدار بوده است.

استاندار اصفهان مطرح کرد:

فولاد مبارکه؛ بنگاه سرآمد کشور در تکنولوژی، اقتصاد و محیط زیست

اگر فولاد مبارکه وجود نداشت در صنایعی مانند 
خودرو، لوازم خانگی، گاز و نفت و ... بسیاری از 
پروژه ها مانند پروژه خط انتقال نفت از گوره به 

جاسک عملی نمی شد
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مي گويد  تهران  بازرگاني  اتاق  نمايندگان  هيات  عضو  نجفي منش،  محمدرضا 
خودروسازان و قطعه سازان داخلي هيچگاه مخالف واردات خودرو نبوده اند و حتي 
طرح هايي براي آزادسازي واردات نيز ارايه كرده اند. نجفي منش اعتبار مورد نياز براي 
واردات خودرو را رقمي حدود دو تا سه ميليارد دلار دانست و افزود: بايد ديد مجلس 
و دولت در نهايت چه ارزيابي اي در اين زمينه خواهند داشت و منابع موردنظر را به چه 

شکل تامين مي كنند.

حجت الله عبدالملکي، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره توزيع بسته هاي معيشتي 
براي شب عيد گفت: به دستور رييس جمهور، طراحي هايي را در وزارتخانه براي شب عيد 
انجام داديم و با معاون اول رييس جمهور و سازمان برنامه نيز مطرح كرديم و جمع بندي 
از نظر ما تمام است. خبرهاي خوبي از اين جهت وجود دارد و اجازه مي خواهم مقامات 
ذي ربط آن را اعلام كنند. او درباره تعيين دستمزد كارگران توضيح داد: جلسات دايما در 

حال برگزاري است و ظرف روزهاي آينده تصميم گيري نهايي انجام خواهد شد.

بسته های معیشتی شب عید در راه است؟واکنش خودروسازان داخلی  به آزادسازی واردات
 گزارش

 نوسان : »نقطه امید بزرگ در بســتر جامعه تنها و تنها از سوي 
زنان است.« این عباراتي است که محسن رناني استاد برجسته 
اقتصاد دانشگاه اصفهان با استفاده از آن تلاش مي کند دورنمایي 
از تحولاتي که قرار است با آغاز قرن جدید خورشیدي در ایران رخ 

دهد را تصویرسازي کند. 
دورنمايي كــه در آن زنان بدون غلطيدن در رويکردهاي تند و خســارت بار با 
استفاده از ذات دروني خويش كه صبر و مهرباني و سختکوشي است، رهبري 

تحولات آينده كشور را به دست مي گيرند. 
رناني با تشريح شرايط سياسي و حکمراني كشور و نحوه برخورد سياست گذاران 
با تذكارهاي مشفقانه و دلسوزانه روشــنفکران و منتقدان خردمند، خروجي 
اين رفتار را ظهور و بروز براندازان و ســلبريتي هايي مي دانــد كه از اين پس، 
عقل و دل جوانان را مي ربايند. اتمســفري كه از منظر اين اســتاد دانشگاه، 
برخي تصميم سازي هاي غلط در سركوب روشنفکران، باعث اقبال جوانان به 
چهره هايي چون تتلو و براندازان مي شود. نگاه رناني اما به همه گزاره هاي پيش 
رو تاريک و سياه نيست، او با اشاره به اينکه نقطه روشن تحولات آينده كشور 
بيداري و آگاهي زنان است به اين واقعيت اشاره مي كند: »زنان با پايداري آرام و 

پافشاري پيوسته، تحولات آينده را شکل خواهند داد.«

به زخم هاي ایران سلام کنیم
رناني در اين يادداشــت مي نويســد: روزي كه من از تمركــز بر فعاليت هاي 
دانشگاهي به عرصه كنشگري و روشنفکري اجتماعي آمدم برخي از دوستان 
و همکاران دانشگاهي ام اعتراض كردند كه »چرا كار آكادميک كه در آن موفق 
بوده اي را رها كرده اي و به حوزه روشنفکري رفته اي؟« پاسخم اين بود: من علم 

را براي علم نمي خواهم. 
اگر علم نتوانــد دردي از دردهاي مردم كشــورم را درمان كنــد به چه دردي 
مي خورد؟ گرچه معتقدم نظام علم جهاني دارد رنج بشري را كاهش مي دهد اما 
ما شده ايم نشخوار كننده علم جهاني و دانشگاه مان به كارخانه توليد »مقاله هاي 
بازتوليدي« تبديل شده است تا مقامات مان هورا بکشند كه ما رتبه چندم توليد 

علم در جهان را داريم. 
من نمي خواهم در اين تقلب مشــاركت كنــم. حالا احســاس مي كنم كار 
روشنفکري نيز به پايان راه خود رسيده اســت. از يک سو حکومت خودش را 
به نشنيدن زده است و فراتر از آن، روشنفکران و منتقدان را، هم در گفته هاي 
علني  شان و هم در پشت پرده، ميکروب هاي اجتماعي و سياسي مي خوانند؛ 
از ســوي ديگر مردم نيز ديگــر چنان در زير چــرخ تورم، بيکاري، فســاد و 
رياكاري فرسوده شده اند كه وقت، انرژي، حوصله و انگيزه شنيدن و همراهي 
با روشنفکران را ندارند. حاصل آن رويکرد حکومت و اين وضعيت جامعه، آن 
شده اســت كه از اين پس تنها دو قشر عقل و دل نســل جوان را خواهد ربود: 
براندازان و طنازان )سلبريتي ها(. اگر اوضاع به همين شيوه پيش برود، رهبران 
انقلاب يا شــورش هاي آينده ايران از ميان اين دو قشر برخواهند خاست و چه 
سرگشته است حکومتي كه با كوته فکري مســير تحولات را به سويي ببرد و 
نخبگان و منتقدان مصلح را چنان زمين گير كند كه نسل نوخاسته هيچ  راهي 
نداشته باشد جز آنکه يا به امثال مرحوم زم پناه ببرد يا به امثال حضرت تتلو. اما 
يک نقطه اميد بزرگ در بســتر جامعه وجود دارد كه دارد روز به روز پررنگ تر 

مي شود.
 براي آينده ايران اگر اميدي به تحول عقلاني و اخلاقي باشد، تنها و تنها از سوي 
زنان است. زنان اين عصر گام به گام دارند اعتماد به نفسي كه در طول تاريخ از 
آنان ستانده شده بود را باز مي يابند و حقوق پايمال شده خودشان توسط مردان 

و حکومت هاي طول تاريخ ايران را باز مي استانند. 
وقتي به نام زناني چون صديقه وسمقي، نسرين ستوده، نرگس محمدي، آتنا 
دايمي، بهاره هدايت، ژيلا بني يعقوب، رايحه مظفريان، سپيده قليان و ده ها نام 
ديگري از شيرزنان روشنفکر يا كنشگر مدني بر مي خورم احساس غرور مي كنم، 

از جاي برمي  خيزم و به احترام شان تعظيم مي كنم. 
به گمان من اكنون رهبري توســعه و بار رنــج زايمان اجتماعــي اين دوره 
تاريخي مان را زنان بر دوش مي كشــند و من دلم قرص اســت كه زنان بهتر 
از مردان اين گذار را محقق مي كننــد. به گمانم اكنون حتي زمان مهاجرت ما 
مردان از عرصه روشنفکري نيز فرارسيده اســت. ما بايد جاي خود را به زنان 

كنشگر واگذار كنيم. 
زناني كه مقاله نمي نويسند و سخنراني نمي كنند، فقط عمل مي كنند. جامعه در 
حال زايمان است؛ زايماني كه دير يا زود به تولدي تازه مي انجامد و هيچ قدرتي 
هم توان جلوگيري از آن را ندارد. حکومت نيز ناتوان تر از آن است كه بتواند مانع 

اين زايمان شود. 
قرن آينده در ايران از آن زنان است. سلام بر قرن پانزدهم، سلام بر زنان. آنان به 
خوبي مي دانند كه چگونه تحولات قرن آينده را رهبري كنند بدون آنکه خوني 

از دماغي بريزد و حلقوم ها به زنده باد مرده بادي آلوده شود.
اين يادداشت را براي هيچ مقامي نفرستيد، بگذاريد آنها در سرمستي خودشان 
بمانند. اگر آنان هوشيار شوند ممکن است زنان كنشگر و قهرمان زنداني را آزاد 
كنند. نســل جوان ما به اين چهره هاي نمادين نياز دارد تا به زودي زود از آنها 
»سرمايه  نمادين« بسازد؛ وگرنه مجبور مي شود به دامن براندازان يا طنازان پناه 

ببرد.
كفش هايم كو؟
بايد امشب بروم

بايد امشب چمداني را
كه به اندازه پيراهن تنهايي من جا دارد، بردارم

و به سمتي بروم
كه درختان حماسي پيدا است.

رو به آن وسعت بي واژه كه همواره مرا مي خواند!
محسن رناني / ۲0 اسفند 1400

نقطه امید
 تحولات آینده ایران

محسن رناني، زنان را بازیگران اصلي تحولات قرن آینده ایران می داند؛

 نوســان: بر اســاس آخرین 
گــزارش مرکز آمار در ســال 
۱۴۰۰، نرخ تورم ســالانه بهمن 
ماه به ۴۱.۴ درصد رســیده بود 
که نســبت به مهرماه کاهش ۴ 

درصدي داشت.
اگرچه كه قيمت برخي اقلام خوراكي 
ســبد مصرفي خانواده ها مانند غلات 
و برنج افزايش داشت و هر كيلو از برنج 
درجه يک ايراني در مــاه مذكور تا ۹0 
هزار تومان نيز بالا رفته بود. نکته ديگري 
كه در اين گزارش خودنمايي مي كرد، 
تغيير حدود ۸ درصدي تورم ماهانه گروه 
غلات و نان است؛ گروهي كه در صورت 
حذف، نگراني ها در خصوص ســلامت 
جسماني خانواده ها را تشديد مي كند.
از ســوي ديگر نرخ تورم خوراكي ها در 
ماه مورد نظــر 54,۲ درصــد گزارش 
شده بود. نرخ تورم بالاي 54 درصد براي 
اقلام خوراكي و آشاميدني در بهمن ماه 
در حالي است كه دولت اقدام به واردات 
كالاهاي اساسي و دارو با نرخ ارز دولتي 
مي كرد و از آنجايي كه قرار است از سال 
آتي ارز با اين نرخ به كالاها تعلق نگيرد، 
انتظار مــي رود وضعيت نــه تنها براي 
طبقات آسيب پذير كه براي كل كشور 
دگرگون شود. راهکار دولتمردان براي 
جلوگيري از هر تکانه اي كه معيشــت 
افــراد را تحت تاثير قــرار مي دهد و در 
نهايت ممکن اســت شــمار زيادي را 
به زير خط فقر بکشــاند، بازگرداندن 
كوپن به چرخه اقتصادي كشور است، 
راه حلي كه آخرين بــار در زمان جنگ 
تحميلي و براي تخصيص بهتر كالاها 
در دستور كار دولتمردان قرار گرفته بود. 
بر اساس آنچه هفته جاري در مجلس 
به تصويب رسيد: »به دولت اجازه داده 
شده اســت در ســال 1401 چنانچه 
كالايي را از ســبد ارز ترجيحي حذف 
كند، براي جبــران زيان مصرف كننده 
بايــد از طريق كالابــرگ الکترونيکي 
)كوپن( اقدام كند.« با اين سياســت، 
اگرچه ۹ ميليــارد دلار صرفه جويي در 
منابع ارزي رخ مي دهد اما بار تحميلي 
به طبقات فرودست شــدت مي گيرد. 
پيش تر برآورد شــده بود كه خط فقر 
در ســال ۹۹ حدود يک ميليون و ۲54 
هزار تومان باشــد. اگــر پيش بيني ها 
مبني بر زير خط فقر بودن ۳0 ميليون 
نفر در سال ۹۹ را درست بدانيم، در اين 
صورت ۳0 ميليون نفر در كشور با كمتر 
از يک ميليون و ۲50 هزار در ماه زندگي 

كرده اند.
تا دي ماه ســال جاري نقدينگي و پايه 
پولي به ترتيب به 4500 هــزار و 5۶۸ 
هزار ميليــارد تومان رســيده، ميزان 
افزايش ماهانــه نقدينگــي 7۹ هزار 
ميليارد تومان و بــراي پايه پولي نيز ۸ 

هزار ميليارد تومان بود.
 با فرض اينکه رشد ماهانه نقدينگي در 
حد ۲ درصد باقي بماند، تا پايان ســال 
جاري ميزان اين متغير به 4700 هزار 
ميليارد تومان مي رســد؛ در يک سال 
منتهي به اسفند 1400 حدود 1۳00 
هزار ميليارد تومان به آن افزوده شــده 
كه قطعا تورم را با فرض كاهش شتاب 
قيمتي برخي كالاهــا، تحت تاثير قرار 
خواهد داد. برآيند آنچه سياســت هاي 
مالي و پولي در كشور ايجاد كرده اند، اين 
است كه نمي توان با »دستوري« نسبت 
به ريشه كن كردن فقر مطلق در جامعه 
اقدام كرد، چراكه تضمين دســتور، 
سياست هاي همراستا با آن است و نه 

بر خلاف آن.

هيچ كس ترديدی ندارد كه دولت به عنوان 
بزرگ ترين فعــال اقتصادی كشــور دارای 
امکانات گسترده ای در بازار سرمايه است كه 
می تواند به سادگی با كنترل برخی از عوامل يا 
ايجاد گشايش در مورد موضوعات آزاردهنده 
بازار سرمايه، شرايط رشد بازار را فراهم كند. 
طی ماه های گذشته وعده ها و آرای مختلفی 
درباره دامنه نوســان و لزوم ايجاد تغيير در 
آن مطرح شده اســت؛ با اين حال همچنان 
سهم ها در محدودترين دامنه ممکن در حال 
معامله هستند. حالا اما محسن خدابخش 
نايب رييس هيات مديره ســازمان بورس و 
اوراق بهادار از افزايــش 10 درصدی دامنه 
نوسان طی ســال آينده و به صورت فصلی 
خبر داده است. مجيد عشقی رييس سازمان 
بورس نيز به تازگی افزايش تدريجی دامنه 
نوسان را از برنامه های اين سازمان اعلام كرده 
اما در عين حال انجام آن را به ايجاد ثبات در 
بازار سرمايه مشروط كرده است. او پيش از اين 
گفته بود كه تا پايان امسال در دامنه نوسان 
تغييراتی ايجاد خواهد شد. اكنون مشخص 
نيست كه وعده های جديد خدابخش را نيز 
بايد در زمره اظهارات بدون عمل مسوولان 
قرار داد و بــه پرونده وعده ها افــزود يا آنکه 
تصميم گيران بازار سرمايه بالاخره بی تحركی 
را كنار گذاشته و قرار است درباره اين چالش 

مهم تصميم گيری كنند.

بازه ۱۰ درصدی
محسن خدابخش نايب رييس هيات مديره 
سازمان بورس و اوراق بهادار با بيان اينکه مقرر 
شد دامنه نوســان بورس تا 10 درصد تغيير 
كند، گفته است: بر اساس برنامه ريزی های 
انجام شده قرار اســت دامنه نوسان در سال 
آينده و به صــورت فصلی بــه صورت يک 
درصدی اضافه شود. او همچنين تاكيد كرده 

است در يک هفته پايانی ســال هيچ اتفاق 
و تغييری در دامنه نوســان رخ نمی دهد و 
به احتمال زياد درصد در نظر گرفته شده از 
ســال 1401 اجرايی خواهد شد. خدابخش 
همچنين در پاسخ به طرفداران حذف دامنه 
نوسان گفته است: اينکه عنوان می شود دامنه 
نوسان در هيچ جای دنيا وجود ندارد، بحثی 
كاملا اشتباه است؛ بلکه در همه بازارهای دنيا 
محدوديت و توقف هايی برای معاملات در نظر 
گرفته شده تا قيمت سهام شركت ها بيشتر از 
ميزان مشخص افت نکند. اين مقام مسوول با 
اشاره به حضور گسترده افراد غيرحرفه ای در 
بازار سرمايه ايران تاكيد كرده است كه بايد 
در تصميم گيری ها اين مساله نيز مدنظر قرار 
گيرد، چرا كه سرمايه گذاران بيشتر از آنکه از 
طريق صندوق های سرمايه گذاری اقدام به 
ورود غيرمستقيم در بازار كنند، علاقه مند به 
ورود مستقيم در بازار سرمايه هستند كه اين 
موضوع خيلی مرسوم و حرفه ای نيست. اين 
مقام مسوول همچنين در گفت و گو با ايرنا بر 
اين نکته تاكيد كرده كه اكنون بازار سرمايه 
كشور وارد مسيری شده است كه افراد زيادی 
با هر ميزان سرمايه به اين بازار ورود كرده اند، 
بنابراين اين افراد بــا كوچک ترين اتفاقی به 
سرعت تحت تاثير قرار می گيرند و شروع به 
رفتارها و تصميم گيری های لحظه ای در بازار 
می كنند. او در اين باره به نوسانات قيمت های 
جهانی بر اثر جنگ روســيه و اوكراين اشاره 
كرده اســت كه ممکن بود موجب خريد و 

فروش های متهورانه سهامداران شود.
خدابخش بر همين اساس عنوان كرده است 
كه وجود چنين مسائلی باعث شده تا سازمان 
بورس آنها را در تصميم گيری های خود برای 
تغيير دامنه نوسان مورد توجه قرار دهد. اين 
مقام مسوول همچنين با بيان اينکه برخی 
معتقدند دامنه نوســان همراه با كشورهای 

دنيا به ۲0 درصد تغيير پيدا كند، تاكيد كرده 
است كه با توجه به اينکه بخش زيادی از بازار 
سرمايه ايران را افراد مبتدی تشکيل داده اند 
و شامل سهامداران خرد می شوند، اين اقدام 
چندان با وضعيت بازار جور نيست و نمی توان 

آن را اجرا كرد.

معتقد به افزایش دامنه نوسان
به گفته نايب رييس هيات مديره ســازمان 
بورس و اوراق بهادار، در كنار اين مســائل اما 
سازمان بورس معتقد به افزايش دامنه نوسان 
است كه اين اتفاق بايد به صورت تدريجی رخ 
دهد. خدابخش با اذعان به اينکه اقتصاد كشور 
قابليت پيش بينی پذيری ندارد، بيان كرده 
است كه با توجه به اين شرايط نمی توان دامنه 
نوسان را در اعداد بالا مانند ۲0 درصد يا ۳0 
درصد افزايش داد، چراكه يکباره سهامداران 
تحت تاثير تصميمی مانند افزايش احتمالی 
قيمــت گاز تا ۶0 درصد متضرر می شــوند 
و دارايی های خود را از دســت خواهند داد. 
خدابخش تاكيد كرده است: اگر بازار بتواند به 
شرايط ثبات بازگردد به طور حتم برنامه هايی 
را برای افزايش دامنه نوسان خواهيم داشت 
و آنها را به مرحله اجرا می رسانيم. اين مقام 
مسوول همچنين با بيان اينکه در بازار سرمايه 
هيچ امر قطعی و آزمايشگاهی نداريم، گفته 
است: بر همين اساس به هيچ عنوان نبايد در 
تصميم گيری ها به سرعت و بدون حساب و 
كتاب قدم برداريم بلکه بايد به طور حتم خود 
را در تصميم گيری ها جای خريدار و فروشنده 

و نحوه تفکر آنها بگذاريم.

برنامه ریزی های بی سرانجام
دامنه نوسان موافقان و مخالفان زيادی دارد و 
بحث بر سر وجود يا حذف آن موضوع تازه ای 
در بازار سرمايه نيست. اين موضوع به ويژه از 

زمان ورود توده وار مردم به بازار ســرمايه از 
سال گذشته بدين سو نقل محافل بورسی 
شده اســت. پس از تداوم ريزش های بازار و 
افزايش هيجان و ترس در ميان معامله گران 
تازه وارد، صف های فروش سنگينی در بازار 
ســهام ايجاد شــده بود. در حالی كه حباب 
بازار در حــال تركيدن بود امــا وجود دامنه 
نوسان ســبب افزايش حجم صفوف فروش 
شده و خريد و فروش و اصلاح قيمت نمادها 
را مختــل كرده بــود. در اين ميــان برخی 
كارشناسان بازار سرمايه عنوان می كردند كه 
اين فرصت طلايی برای افزايش دامنه نوسان 
را نبايد از دست داد و در حالی كه بازار سهام 
در حال ريزش است بايد از افزايش دامنه به 
عنوان ابزاری برای خارج كردن بازار از ركود 
و باز كردن قفل سهم ها اســتفاده كرد. اين 
آرا اما از سوی مســوولان خريداری نداشت. 
تا آنکه در بهمن  سال گذشته دامنه نوسان 
معاملات بورس به منفی دو و مثبت شــش 
تغيير كرد. گفته می شد اين تغيير در راستای 
رونق بخشی به معاملات و جلوگيری از ريزش 
بيشتر قيمت ســهم ها و در نتيجه كاهش 
زيان سهامداران انجام می شود. با اين حال اما 
آنچه هرگز حاصل نشد، همين اهداف بود. 
كارشناسان معتقد بودند در حالی كه بسياری 
از ســهم ها در فضای هيجانی رشد شارپی 
بازار به صورت حبابی با افزايش قيمت مواجه 
بوده اند، كنترل ريزش قيمت هــا در دامنه 
منفی دو درصدی واقع بينانه نيســت و اين 
سهم ها همچنان در بازار خريداری نخواهند 
داشــت. گفته ای كه البته طی ماه های بعد 
اثبات شد تا سازمان بورس در نهايت دامنه 
نوســان قيمت بورس را مجــددا به منفی و 

مثبت پنج بازگرداند.
با ايــن حال اما هميــن اقدام نيز از ســوی 
كارشناسان مورد انتقاد قرار داشت، چراكه اين 
ميزان از دامنه نيز نمی توانست موجب ايجاد 
تحرک در بازار شــود و اصلاح سهام حبابی 
را با رونــدی درازمدت و فرسايشــی مواجه 
می كرد. در پاســخ به اين انتقادات، رييس 
سابق سازمان بورس در خردادماه اعلام كرده 
بود كه برای بلندمدت تصميم داريم مکانيسم 
دامنه نوسان را به شکلی تعريف كنيم كه عامل 
ايجاد صف نشود. محمدعلی دهقان دهنوی 
تاكيد كرده بود كه دامنه نوسان نبايد كاملا 
برداشته شود. با اين حال اما ايجاد تغيير در 
دامنه نوسان قيمتی سهام در دوران وی عملی 
نشد تا دوران رياست جديد سازمان بورس با 

وعده های تازه درباره دامنه نوسان آغاز شود.
مجيد عشــقی در تازه ترين وعده های خود 
از افزايش دامنه نوســان تا پايان سال جاری 
خبر داده بود اما بر اساس تازه ترين گفته های 
نايب رييس هيات مديره ســازمان بورس، تا 
پايان امسال خبری از تغيير در دامنه نوسان 
نخواهد بود! تحليلگران بازار بر اين باورند كه در 
كنار مشکل كمبود نقدينگی يکی از مهم ترين 
دلايل ركود بازار وجود دامنه نوســان است؛ 
دامنه محدودی كه از اصلاح قيمت سهم ها 
جلوگيری كرده است و به عنوان مانعی در راه 
رسيدن قيمت سهام به ارزش ذاتی خود عمل 

می كند.

شانسبازاربورس
فراز و فرود حذف دامنه نوسان و اثر آن بر بازار سرمایه بررسی شد؛  گزارش

تورم 
چقدر بود؟

citizen

یکی از اصلی ترین مطالبات سهامداران و کارشناسان در سه سال پر افت و خیز بازار سرمایه)از سال ۹۷ 
تاکنون( حذف یا اصلاح »دامنه نوسان« است. آنها معتقدند دامنه نوسان تبدیل به سرعت گیری شده 
که سهامداران را آزار می دهد. البته نباید این نکته را فراموش کرد که به طور کلی دامنه نوسان، ابزاری 
برای کنترل نوسان های شدید بازار سهام است. مفهومی که برای حمایت از سهامداران خرد و مبتدی طراحی شده است. 

هفته نامه نوسان
گروه صنعت

تحلیلگران بازار بر این باورند که یکی از مهم ترین دلایل رکود بازار وجود دامنه نوسان است

  نوسان :معــاون سازمان ســرمايه گذاری و 
مشــاركت های مردمی شــهرداری اصفهان با 
بيان اين كه ارزش ريالی قراردادهای مشاركتی 
شهرداری در سال جاری بالغ بر 1400 ميليارد 
تومان بوده است، گفت: از اين ميزان حدود ۲۲7 
ميليارد تومان آورده شهرداری و 1,۲00 ميليارد 

تومان آورده بخش خصوصی بوده است.
عليرضا برهانی پــور اظهار كرد: امســال حوزه 
سرمايه گذاری و مشاركت در شهرداری اصفهان 
روند صعودی داشته است و هر سال شاهد توجه 

بيشتر مديريت شهری به اين حوزه بوده ايم. وی 
با بيان اين كه در اين دوره مديريت شهری نگاه 
ويژه تری به موضوع سرمايه گذاری و مشاركت ها 
وجود دارد، افــزود: افزايش صددرصدی بودجه 
مشاركتی نســبت به ســال 1400 در بودجه 
سال آينده نشــان دهنده اهميت اين موضوع 
برای مديريت شــهری اســت. معاون سازمان 
سرمايه گذاری و مشاركت های مردمی شهرداری 
اصفهان با بيــان اينکه درآمدهــای حاصل از 
سرمايه گذاری و مشــاركت ها در بودجه سال 

آينده، 15 درصد از كل درآمدهای شــهرداری 
پيش بينی شده اســت، خاطرنشــان كرد: در 
ســال جاری ۲1 مورد فراخوان سرمايه گذاری 
و مشاركت داشته ايم كه در اين راستا 11 مورد 
قرارداد در ســال جاری منعقد شــده اســت و 
اميدواريم با انعقاد چهار يا پنج مورد ديگر، تعداد 
قراردادهای سرمايه گذاری و مشاركت افزايش 
يابد. وی با بيان اين كه ارزش ريالی قراردادهای 
مشاركتی شهرداری در سال جاری بالغ بر 1,400 
ميليارد تومان بوده اســت، تصريح كرد: از اين 

ميزان حدود ۲۲7 ميليارد تومان آورده شهرداری 
و 1,۲00 ميليارد تومان آورده بخش خصوصی 
بوده است كه اين موضوع نشان می دهد كه اگر 
شهرداری، زمينه سرمايه گذاری بخش خصوصی 
را فراهم كند، عــلاوه بر آورده خــود می تواند 
نزديک به شش برابر جذب سرمايه گذاری بخش 
خصوصی را داشته باشــد. برهانی پور ادامه داد: 
سرمايه گذاری بخش خصوصی برای مديريت 
شهری ارزشمند است زيرا می تواند به پيشبرد 

پروژه های شهری كمک كند.

معاون سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان خبر داد:

مشارکت ۱2۰۰ میلیاردی بخش خصوصی با شهرداری اصفهان
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 علی سرزعیم

بر اسـاس شـاخص عملکـرد زیسـت محیطـی EPI( ۲۰۲۰( که 
شـامل ۳۲ شـاخص کلیدی پایداری اسـت تمام ۱۸۰ کشور رتبه 
بندی شـده اند. امتیـازات EPI توجه به آخریـن داده ها در مورد 
مـوارد حیاتی مانند کیفیـت هـوا و آب، مدیریت زباله، انتشـار 
CO۲ و سـایر عوامل بهداشـت عمومـی قـرار دارد. درواقع این 
یافتـه ها به "سـلامت محیطی و سـرزندگی اکوسیسـتم" یک 

کشور اشـاره دارد.
بـه گفتـه  محققـان دانشـگاه هـای ييـل و كلمبيـا كه هر دو سـال يـک بار 
كشـورهای جهـان را از نظر دوسـتی با محيط زيسـت رتبه بنـدی می كنند، 
ده كشـور برتـر جهـان از نظـر سـبزترين، هـوای پـاک و آگاهی بـه آب و هوا 
همگـی در اروپـا قـرار دارند.  در اينجا ۲1 كشـور برتر كه به عنوان سـبزترين 
كشـور در سـال ۲0۲0 شـناخته شـده اند آورده شده اسـت. ايران نيز در رتبه 

۶7 را قـرار دارد.
اول: دانمارک:با امتياز كلی ۸۲,50 سـبزترين كشـور جهان است. همچنين با 
100 امتيـاز در رده منابـع آب و تصفيه فاضلاب رتبه اول را به خود اختصاص 

داده است و همچنين مقام اول را در حيات اكوسيستم دارد.
دوم: لوكزامبـورگ بـا وجـود رشـد جمعيـت و توليـد ناخالـص داخلـی، 
لوكزامبـورگ بـه دليل پيشـرفت در زمينه جداكردن  سياسـت های زيسـت 
محيطی از عوامل توليد و رشـد ، دومين كشـور سـبز شـناخته شـده اسـت. 
ضمـن اينکه لوكزامبورگ كوچکترين و ثروتمندترين كشـور اتحاديـه اروپا از 
نظر سـرانه است و شـهروندان آن از استاندارد زندگی بالايی برخوردار هستند
 سـوم: سـوئيس سـومين كشـور سـبز جهـان در سـال ۲0۲0 بـا شـاخص 
حفاظـت از محيط زيسـت اسـت. اقدامات مختلفی را بـرای اطمينان از تميز 
نگه داشـتن محيط زيسـت و در عين حال پايدار انجام داده اسـت. راه اندازی 

پـارک آلپايـن يکـی از اقداماتی اسـت كه انجام شـد.
چهارم: انگلسـتان بريتانيا به عنوان چهارمين كشـور سرسـبز جهان شناخته 
می شـود. بريتانيا كشـوری بسـيار توسـعه يافته اسـت كـه تأثيـر اقتصادی، 

سياسـی، علمـی و فرهنگی بيـن المللی قابل توجهـی دارد. 
پنجـم: فرانسـه مشـاركت نيـکلا سـاركوزی نقـش مهمـی در تبديل شـدن 
فرانسـه به پنجمين كشـور سـبز جهـان داشـت. او قانونـی را به اجـرا درآورد 
كـه شـركت در سـاخت كشـور دوسـتدار محيط زيسـت و صرفـه جويی در 
انـرژی را بـرای تمام فرانسـه اجباری كرد. علاوه بر اين، فرانسـه متعهد شـده 
اسـت كـه اسـتفاده از منابـع و روش هـای توليد خـود را بـرای  حفظ محيط 

زيسـت تغيير دهد .
ششـم: اتريـش دارای شـاخص عملکرد زيسـت محيطـی 7۹,۶ اسـت كه به 
رتبه ششـم دسـت يافته اسـت. اين شـاخص را با تلاش بی وقفه برای حفظ 
شـرايط طبيعـی محيـط خـود به دسـت مـی آورد. از جملـه اقدامـات عمده 
اتريش، قرار دادن حفاظت از محيط زيسـت در دسـتور كار سياست اجتماعی 

و اقتصادی خود اسـت.
هفتم: فنلاند با امتياز 7۸,۹ هفتمين كشـور سرسـبز جهان در سـال ۲0۲0 
اسـت . در دهه ۸0، فنلاند به دليل انتشـار نيتروژن بالا و سـاير فعاليت هايی 
كه محيط زيسـت را تخريب می كرد، شـناخته شـده بود. از نظر قرار گرفتن 

در دسـته كيفيت هوا و منابع آب، امتياز عالی 100 را كسـب كرد.
هشـتم: سـوئد با شـاخص حفاظت از محيط زيسـت ۸۶,0 در بين سبزترين 
كشـورهای جهان قرار دارد. اين كشـور قصد دارد تا اسـتفاده از سـوخت های 
فسـيلی را از بيـن ببـرد. اين اقدام بـرای جلوگيری از آلودگی محيط زيسـت 
و پـاک ماندن طبيعت زيبا و سـبز اين كشـور اسـت. سـوئد پـارک های ملی 
بکر از جمله پارک ملی سـارک دارد كه مقصد بسـياری از گردشـگران اسـت.

نهـم: نروژيکـی از شهرسـتان هـای اروپا اسـت كه محيط سـبز قابل توجهی 
دارد. دارای شـاخص حفاظـت از محيـط زيسـت 77,7 و دارای نهميـن رتبه. 
اين كشـور اطمينان حاصل كرده اسـت كه امکانات مسـکونی و تجاری خود 
هيـچ گونـه  گاز گلخانـه ای  را بـه محيـط زيسـت منتقـل نمـی كنـد. نروژ 
اسـتراتژی های توسـعه پايـدار و قوانيـن زيسـت محيطی را وضع كرده اسـت 
كـه قـرار اسـت تـا سـال ۲0۳0 به يک كشـور بـدون كربـن كمک كنـد. به 
كودكان از سـنين پايين آموزش داده می شـود كه چگونه با طبيعت زندگی 
كننـد و  از محيـط زيسـت محافظـت كننـد. عـلاوه بـر ايـن، نـروژ از دانش 
زيسـت محيطی برای تميز و ايمن نگه داشـتن محيط زيسـت خود استفاده 

مـی كند.
دهم: آلمان با امتياز EPI 77,۲ دهمين كشـور سـبز اسـت . يک سـوم اين 
كشـور بـزرگ اروپايی جنگل اسـت.  از نظـر فرهنگی، آلمان برخـی از چهره 
هـای برجسـته جهـان را در علوم طبيعی و اجتماعـی و همچنين هنر توليد 

كرده اسـت.
يازدهم: هلند يازدهمين كشور سبز دارای امتياز EPI 75,۳ است. همچنين 
با امتياز 100 در رده منابع آب و تصفيه فاضلاب در رتبه اول قرار دارد . هلند 
يک دشـت سـاحلی با آسـياب های بادی اسـت كه مشـخصه توسـعه آن در 
اطـراف آب اسـت. اين كشـور پردرآمد و توسـعه يافته يکـی از صادركنندگان 

پيشـرو كشـاورزی در جهان اسـت، صنعتی كه عمدتاً مکانيزه شده است.
دوازدهـم: ژاپـن بـا امتيـاز EPI 75,1 دوازدهمين كشـور سـبز اسـت . ژاپن 
يکـی از باسـوادترين و پيشـرفته ترين كشـورهای جهان اسـت. بـا اينکه كه 
اكثـر مناطـق ژاپن توسـط كوه ها و مناطق پر درخت پوشـيده شـده اسـت، 

امـا مردم اين كشـور سـبک زندگی شـهری مشـخصی دارند. 
ديگـر كشـورها در ايـن رتبـه بنـدی عبارت انـداز: اسـتراليا، اسـپانيا، بلژيک، 

ايرلنـد، ايسـلند، كلمبيا، كاسـتاريکا، كوبـا، موريس.

تيم تحليلی بلومبرگ 
ســناريوی  ســه  در 
خوش بينانــه، ميانــه 
و بدبينانــه اثر جنگ 
اوكرايــن را بــر ســه 
اقتصاد روسيه، آمريکا 

و اروپا برآورد كرد. 
در اين سناريو ها اثر اين 
جنگ بــر فاكتورهای 
رشد اقتصادی، تورم و سياســت پولی تحليل شده است. 
نتايج اين ســناريو ها نشــان می دهد تاثير افزايش قيمت 
كالاهايی مانند گندم و انرژی به همراه خروج ســرمايه در 
اكثر كشورها به ويژه بازارهای نوظهور ضربه بزرگی است و 
خطر بحران بدهی پس از كرونا را تشديد می كند. اما در هر 
سه سناريو، اقتصاد روسيه بيشترين آسيب را از اين جنگ 

متحمل می شود.
بخش اقتصادی بلومبرگ در ســه سناريوی خوش بينانه، 
متوســط و بدبينانه اثر جنگ در اوكراين را بر رشد تورم و 
سياست پولی در ســه اقتصاد بزرگ روسيه، اروپا و ايالات 
متحده آمريکا، بررسی می كند. بررســی اين سه سناريو 
نشان می دهد اگرچه همه كشورها از گزند جنگ و افزايش 
قيمت ها بی نصيــب نخواهند بود، امــا بزرگ ترين بازنده 
اقتصادی اين جنگ، روسيه اســت كه در هر سه سناريو، 
اقتصادش با وضعيت بحرانی روبه رو خواهد شــد. تهاجم 

روســيه به اوكراين برای اقتصاد جهانی كــه هنوز به طور 
كامل از شوک همه گيری كرونا بهبود نيافته، تهديد بزرگی 
محسوب می شود. اين درگيری اخير از مهم ترين جنگ در 

اروپا )سال 1۹45( جدی تر به نظر می   رسد. 
نيروهای روسيه حملات هوايی انجام داده اند، پايگاه   های 
ارتش اوكرايــن را تصرف و با فرار غيرنظاميان به ســمت 
كی يف پيشروی كردند. مقامات غربی پيش بينی می كنند 
كه پايتخت هر آن ممکن است سقوط كند و پدافند هوايی 
آن حذف شود. پيش از حمله، هفته ها تنش  وجود داشت، 
به طوری كه با افزايش شــديد قيمت های انرژی، اقتصاد 
جهان را با شــوک مواجه كرد. نفت برای اولين بار از سال 
۲014 از مرز 110 دلار عبور كــرد، همچنين قيمت گاز 

طبيعی اروپا تا ۶۲ درصد افزايش يافت. 
در حالی كه اوكراين بــرای بقا می جنگد، دولت های غربی 
در پی اقداماتی برای تحريم روســيه هستند. با اينکه آنها 
می دانند كه با ايجاد تحريم هــا، می توانند تاثير جنگ را بر 
اقتصاد اروپا افزايش دهند. جو بايدن، رئيس   جمهور ايالات 
متحده با آغــاز درگيری ها، تحريم هــای جديدی را عليه 
روسيه اعلام كرد كه بانک های روسيه و توانايی اين كشور 
در تجارت دلاری را هدف قرار می دهد. او هشدار داده است 
اين اقدام ايالات متحده تبعاتی نيز در داخل آمريکا خواهد 
داشــت، يکی از اين تبعات افزايش قيمت بنزين است كه 
در حال حاضر از محبوبيــت بايدن در ميان رای دهندگان 

كاسته است.

سرانه توليد ناخالص داخلي در سال ۹۹ به ۹۳ بازگشت؛ با استناد به داده هاي رسمي 
در سال ۹۹ هر ايراني حدود ۸,4 ميليون تومان توليد ناخالص داشته، مشابه آن عددي 
كه در سال ۹۳ به ثبت رسيد. بازگشت به سال ۹۳ در حالي است كه سرانه توليد 
ناخالص در سال ۹۶ حدود ۹,7 ميليون تومان اعلام شده بود؛ مقايسه آنچه در دهه 
۹0 گذشت، نشان مي دهد كه پس از تحريم ها و اعمال سياست هاي نامناسب، اقتصاد 
»عقبگردي« شديد به سال هاي ابتدايي دهه داشت و اقتصاد پيشرفتي نداشته است. 

مركز توسعه تجارت الکترونيک اعلام كرده كه با وجود برخي گمانه زني ها، با تاييد 
نهايي ديوان عدالت اداري، همچنان دريافت نماد اعتماد الکترونيکي )اينماد( اجباري 
خواهد بود. با وجود تاييد قانوني بودن اين فرآيند از سوي وزارت صمت، برخي 
شبهه هاي حقوقي درباره غيرقانوني بودن اين موضوع مطرح شد تا سرانجام كار براي 
دريافت نظر نهايي به ديوان عدالت اداري ارجاع داده شود و به نظر مي رسد پس از 
انجام بررسي هاي لازم، اين ديوان نيز راي به الزام آور بودن دريافت اينماد داده است

دريافت اينماد همچنان اجباري استعقبگرد به سال 93
سبزترین کشورهای

 روی زمین

 توسعه پایدار 

 تورم
  تولید

3 سناریوی جنگی در اقتصاد جهان
نگاره

مدیریت

"جفـری گیتومـر" در کتـاب خـود بـه نـام »کیمیـای 
فـروش« می نویسـند: یکـی از چالش های اساسـی هر 
شـرکتی، نرخ بالای ترک شـرکت توسـط فروشندگان 
و بازاریاب هاسـت به گونه ای کـه میانگین عمر همکاری 
یک فروشـنده و بازاریاب با یک شـرکت بـه کمتر از دو 

سال رسـیده است
به همين دليل، شناســايی دلايل ترک شــركت و مقابله با آن دلايل، 
يکی از مهم ترين وظايف مديران ارشد شركت هاست تا به اين راحتی 
فروشندگان و بازارياب هاشــان را از دست ندهند. گيتومر معتقد است 
كه فروشندگان و بازارياب ها به اين شش و نيم دليل شركت ها را ترک 

می كنند: 
يک: به شركت و برنامه ها و استراتژی های آن ايمان ندارند

برای همين، مديران فروش بايد دو اقدام را در دستور كار قرار دهند: اول، 
هيچ وقت فروشنده ای كه به شــركت ايمان ندارد را به جلسه فروش با 
مشتريان مهم نفرســتيد؛ دوم، با توضيح دقيق و باحوصله برنامه ها و 
استراتژی های شركت و دلايل انتخاب آنها، ايمان فروشندگان به شركت 

را افزايش دهيد
دو: به كامل و بی نقص بودن محصول شركت و توانايی آن برای ارضای 

نيازهای مشتريان
از اين رو، بايد نظرات فروشندگان درباره كمبودها و ضعف های محصول و 
نحوه اصلاح و ارتقاء محصول را به طور مستمر جويا شويد. با اين كار، هم 
دلايل عدم ايمان فروشندگان به محصول را متوجه می شويد تا اگر درک 
درستی از محصول ندارند، آن را اصلاح كنيد و هم در بسياری از اوقات 

ايده های خوبی از فروشندگان تان برای بهبود محصول دريافت می كنيد

سه:  اعتقاد دارند محصولات رقبا بهتر از 
شركت است

برای مقابله با اين دليل ترک شركت، 
بايد جلسات مستمری را برای مقايسه 
محصول شركت با رقبا برگزار كنيد، 
چون خيلــی وقت ها فروشــندگان 
ارزيابی غلطی از مقايســه محصول 
شركت با رقبا دارند و تصور می كنند 

محصول شركت ضعيف تر از رقباست
چهار: دل خوشــی از همکاران شان 
ندارند.به همين دليل، مديران فروش 
هميشه ســعی می كنند با برقراری 
جلســات غيررســمی و برنامه های 
دورهمی دوستانه، فضای صميمانه ای 
را بين فروشندگان شركت ايجاد كنند
پنج:  رابطه خوبی با رئيس شان ندارند

مديران فــروش برای مقابله بــا اين دليل ترک شــركت، روی بهبود 
توانايی های رهبری شان و به خصوص دو توانايی مهم »ارزيابی درست 
عملکرد فروشندگان و قدردانی كافی و به موقع از فروشندگان موفق« 

و »افزايش انگيزه فروشندگان از طريق مربی گری آنها« تمركز می كنند
شش: فروش شان در حد انتظار نيست

برای مقابله با اين عامل، بايد موانع نرسيدن فروشندگان به اهداف فروش 
را بررســی و به آنها كمک كنيد تا آن موانــع را برطرف كنند. خيلی از 
شركت ها برنامه های ويژه ای برای كمک به فروشندگانی كه به هدف شان 

نرسيده اند، دارند. مثلا جشــن كوچکی را برای آنها برگزار می كنند تا 
روحيه شان عوض شود؛ نيرو و امکانات كمکی به آنها می دهند و غيره
شش و نيم: از دست مشتريان و شرايط كاری و غيره عصبانی هستند

بســياری از فروشــندگان به دليل عصبانيت های لحظه ای تصميم 
می گيرند كه از شركت اســتعفا بدهند. برای همين، مديران فروش 
حرفه ای همواره مراقب روحيات فروشــندگان هســتند تا اگر دچار 
عصبانيت  و مشکلات كاری و شخصی شدند، به آنها كمک كنند. برای 
مثال، خيلی از مديران فروش وقتی می بينند فروشنده ای عصبانی است، 
با او كمی شوخی می كنند يا برای او چای و بيسکوئيت می برند يا چند 

ساعت به جای او كار می كنند تا كمی استراحت كند.

شش و نیم دلیل ترک شرکت

در حاشیه گرانی های شب عید
وقتی 

همه مقصریم!

ايـن روزها كه حمله به خودروسـازان در 
اوج اسـت. مخالف جامعه صحبت كردن 
نوعی خودكشـی اسـت. امـا ترجيح می 
دهـم علی رغـم تبعات احتمالـی در اين 
مورد نگاه مخالف ارايه كنم. سـوار شـدن 
بـر هيجان و احساسـات عمومـی راحت 

اسـت اما اخلاقی نيسـت. 
اول : از همـه، ايـا مگـر تنهـا محصـول 
خودروسـازان بی كيفيت است؟ صادقانه 
جـواب دهيـم: دانشـگاهی كـه آمـوزش 
بـی كيفيـت مـی دهد فـرد بـی مهارت 
و بـی اخـلاق بـه بـازار كار عرضـه مـی 
كنـد آسـيبش كمتـر از پرايـد اسـت؟ 
داروسـازی كـه داروی بی كيفيت عرضه 
مـی كنـد تاثيـرش بر سـلامتی بيشـتر 
از خودروسـازان نيسـت؟ نظـام آمـوزش 
و پرورشـی كـه مشـتی حفظيـات بـه 
ذهـن دانـش آمـوز مـی ريـزد محصول 
خودروسـاز  بـه  نسـبت  پرافتخارتـری 

بيـرون مـی دهـد؟ 
دوم: هزينـه تمـام شـده خودروسـازان 
بالاسـت چـون انبوهـی نيروی غيـرلازم 
دارنـد، چـون اسـتخدام آنها تحـت تاثير 
فشار سياسـی بوده، چون »انتصابات فله 
ای« خـارج از اختيـار آنـان بـوده اسـت. 
ايـن تقصير خودسـاز اسـت يـا ذينفعان 

محترم!؟
سـوم: وقتـی نـرخ ارز پاييـن نگه داشـته 
شـود محصولات داخلـی از جمله خودرو 
نسـبت به كالاهای رقيـب خارجی گران 
در مـی آيـد. سياسـت گذار چـون حاضر 
نبـود از سياسـت پوپوليسـتی پايين نگه 
داشـتن نرخ ارز دسـت بردارد، با تحميل 
يـک تعرفه 100 درصد آن را جبران كرد. 
ادبيات تجارت بين الملل به روشـنی می 
گويـد كه رفـاه مصرف كننده بـا محدود 
كـردن واردات در بلندمـدت كاهـش می 
يابـد امـا همـان ادبيـات نيـز سـركوب 
نـرخ ارز را سياسـتی بـرای تداوم توسـعه 

نيافتگـی معرفـی می كند.
كـه  كنيـم  فـرض  اصـلا  چهـارم: 
توليدكننـدگان  بدتريـن  خودروسـازان 
كشـور باشـند. ارزان نگـه داشـتن نـرخ 
بنزين آيا تشـويق خودروسـازان ناكارآمد 
بـاور مـن  بـه  آنهـا؟  تنبيـه  يـا  اسـت 
مجموعـه خـودروی بی كيفيـت تنها با 
گزينـه بنزيـن ارزان قابـل چانـه زنـی و 
فـروش اسـت! همـه جامعـه نيـز بـا اين 

بـده بسـتان همـراه بـوده و هسـتند. 
پنجـم: آيـا خودروسـازان ما فقـط پرايد 
توليـد می كننـد يـا خودروهـای ممتاز 
ماكسـيما  و  سـراتو  سـوزوكی،  مثـل 
هـم توليـد مـی كردند امـا چـرا جامعه 
بيشـتر پرايـد را خريـداری مـی كـرد؟ 
پاسـخ روشـن اسـت: چون درآمد سرانه 
مـا ايرانيـان پايين اسـت و قـدرت خريد 
محصـولات بـا كيفيـت تـر كـه طبعـا 
گرانتـر هم هسـتند را نداريم. ما دوسـت 
نداريـم اين واقعيـت را ببينيم و بپذيريم 
امـا از سـودای داشـتن محصـولات بهتر 
نيـز كوتـاه نمی آييـم. آيا ايـن دوگانگی 

اسـت؟ منطقی 
ششـم: يکـی از الزامـات اقتصـاد رقابتی 
مبتنـی بر نظام بـازار مداخله نکـردن در 
امور بنگاه اسـت ولی چه كسـی است كه 
از قيمـت گذاری خـودرو و تثبيت قيمت 
آن در شـرايط تورمـی كشـور خوشـحال 
نبـود؟ چـه كسـی از اينکه بـرای فروش 
خـودرو قرعـه كشـی راه بيفتـد و بيـن 
قيمـت كارخانـه و قيمـت بـازار شـکاف 

بالايـی ايجـاد شـود ناراحـت بود؟

روانشناس

بخش مهمی از هيجانات منفی و احسـاس افسـردگی ای كه تجربه 
مـی كنيم بـه دليل نگرانی هايی سـت كه داريم. بنابرايـن لازمۀ به 
دسـت آوردن آرامـش از بيـن بردن نگرانی هاسـت. روان شناسـان 
بـرای ايـن كار روش هـای مختلفـی رو ابـداع كـردن كـه امـروز ما 
بـا يکـی از جالـب تريـن اونهـا به نـام تکنيـک جعبه نگرانی آشـنا 

ميشيم.
وسـايل مـورد نياز بـرای انجـام دادن اين تمرين عبارتنـد از: جعبه 
مقوايـی مثـل جعبـه كفش؛ قيچـی، تيغ يـا چاقو؛ چسـب مايع يا 
ماتيکـی؛ كاغـذ كادو يـا كاغذ رنگی های قشـنگ؛ وسـايل تزئينی 

مثـل روبـان، برچسـب و …؛ كاغـذ و خودكار
اول از همـه بـا چسـب در جعبـه را بدنه آن بچسـبانيد و بـالای آن 
شـکافی كوچک مثـل صندوق رای گيـری ايجاد كنيـد. حالا وقت 

آنسـت كـه جعبـه را هرطور كـه مايليـد تزئيـن كنيد.وقتی جعبه 
آمـاده شـد. می توانيدهر وقت نسـبت بـه  موضوعی نگرانيـد داريد 
آن را روی يک تکه كاغذ بنويسـيد و داخل جعبه بياندازيد. هر روز 
نگرانی ها و اسـترس های روزانتان را نوشـته و توی جعبه بياندازيد. 
بعد از گذشـت ۳ ماه جعبه را باز كنيد و تمام نگرانی ها و اسـترس 

های گذشـته خود را مجـددا بخوانيد.
مطمئـن باشـيد كه كلی می خنديـد و از طرفـی ملاحظه خواهيد 
كـرد كـه در كمال نابـاوري ۹0 درصد آن اسـترس هـا تنها درذهن 
شـما حضـور داشـتن و عمـلا هيچوقت اتفـاق نيفتادنـد!!! بـه اين 
صورت مغزتان تعليم می بيند كه به سـادگی بابت مسـائل كوچک 
مضطرب نشـده و بر اين اسـاس مدارات عصبی سـاخته و اين شيوه 

رو بـه عادتـی خوب تبديـل می كند.

)Worry Box( تکنیک جعبه نگرانی

  مهدی عزیزی


